
 

 

KUNGÖRELSE  

KOMMUNFULLMÄKTIGE  

Plats: Sessionssalen Kärnan, Smedjevägen 3, Alnarp 

Tid: Torsdag 2024-03-14 klockan 18:00 

Ärende 
1. Upprop 

2. Val av justeringspersoner samt bestämmande av datum för justering av protokollet 

3. Meddelanden 

a) Skrivelse 2024-02-12 från revisorerna – Granskning av det förebyggandet arbetet mot 
välfärdsbedrägerier 

b) Protokollsutdrag från socialnämnden 2023-12-12, § 74, Redovisning av rapporterade ej 
verkställda beslut kvartal 3 år 2023 

4. Fyllnadsval av ersättare i kultur- och fritidsnämnden efter Hanna Tingberg (M) 

5. Fylnadsval av ersättare i kultur- och fritidsnämnden efter Arne Ekstrand (M) 

6. Avsägelse från Caroline Lindberg (M) av uppdrag som ledamot i kommunfullmäktige 

7. Avsägelse från Krister Wiman (M) av uppdrag som ersättare i kommunfullmäktige 

8. Avsägelse från Krister Wiman (M) av uppdrag som ersättare i kommunstyrelsen samt fyllnadsval 
med anledning härav 

9. Avsägelse från Krister Wiman (M) av uppdrag som god man med sakkunskap i tätortsfrågor samt 
fyllnadsval med anledning härav 

10. Avsägelse från Krister Wiman (M) av uppdrag som ombud vid bolagsstämma med AB 
Malmöregionens avlopp (ABMA) samt fyllnadsval med anledning härav 

11. Avsägelse från Krister Wiman (M) av uppdrag som ledamot i kommunalförbundet Sydarkiveras 
förbundsfullmäktige samt fyllnadsval med anledning härav 

12. Avsägelse från Tomas Vinnersten (S) av uppdrag som ersättare i Miljö- och byggnadsnämnden 
samt fyllnadsval med anledning härav 



13. Avsägelse från Rune Setthammar (S) av uppdrag som ersättare i socialnämnden samt fyllnadsval 
med anledning härav 

14. Beslut om justering av nämndernas budget på grund av höjt PO-pålägg för år 2024 

15. Godkännande av fusion avseende helägt dotterbolag Sydskånes avfallsaktiebolag, SYSAVs 
övertagande av Sysav Utveckling Aktiebolag 

16. Besvarande av fråga från Kristina Thored (FB) till kommunstyrelsens ordförande Robert Wenglén 
(M) om ekonomiska konsekvenser 

17. Beslut om eventuell folkomröstning med anledning av folkinitiativ om 
gymnasieskola/kommunhus 

18. Beslut om genomförandet av folkomröstning avseende folkinitiativ om 
gymnasieskola/kommunhus 

19. Beslut om eventuell folkomröstning med anledning av folkinitiativ om förskoleklass 

20. Beslut om genomförandet av folkomröstning avseende folkinitiativ om förskoleklasser 

 

Anmäl förhinder till Maria Zingmark, maria.zingmark@lomma.se eller via telefon 0733-41 11 14. 

Lena Wahlgren 
Kommunfullmäktiges ordförande 

Kungörelsen är anslagen på Lomma kommuns officiella anslagstavla 2024-03-07 

Intygas av  

Maria Zingmark 
Kommunsekreterare 
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LOMMA KOMMUN 

Revisorerna  

Till: Socialnämnden och kultur- och fritidsnämnden för svar 

Till: Kommunfullmäktige för kännedom 

 

2024-02-12 

Granskning av det förebyggande arbetet mot välfärdsbedrägerier  

KPMG har på uppdrag av de förtroendevalda revisorerna i Lomma kommun genomfört en granskning 
av det förebyggande arbetet mot välfärdsbedrägerier. Uppdraget ingår i revisionsplanen för år 2023. 
Syftet med granskningen har varit att bedöma om ansvariga nämnder har säkerställt en ändamålsenlig 
styrning och en tillräcklig intern kontroll avseende det förebyggande arbetet mot välfärdsbedrägerier. 
Granskningen har inriktats på utbetalningsprocesserna gällande assistansersättning, ekonomiskt bistånd 
och föreningsbidrag. 

Vår samlade bedömning utifrån granskningens syfte är att kultur- och fritidsnämnden och 
socialnämnden delvis har säkerställt en ändamålsenlig styrning och tillräcklig intern kontroll avseende 
det förebyggande arbetet mot välfärdsbedrägerier. Vi grundar vår bedömning på att det inte genomförts 
några formaliserade riskanalyser med inriktning på välfärdsbedrägerier avseende de granskade 
nämndernas verksamheter. Vidare bedömer vi att det delvis finns rutiner och relevanta 
kontrollaktiviteter inom verksamheterna, dock ser vi behov av att dessa dokumenteras ytterligare och 
att de i högre grad tar hänsyn till risker för välfärdsbedrägerier. Vi gör även bedömningen att det delvis 
sker kompetensstärkning för medarbetare och chefer, detta i form av intern och extern samverkan. 

I rapporten lämnas utifrån resultatet av granskningen ett antal rekommendationer. Revisorerna önskar 
svar från socialnämnden och kultur- och fritidsnämnden kring vilka åtgärder nämnderna avser vidta 
utifrån lämnade rekommendationer. Yttrandet ska vara revisionen tillhanda senast den 15 maj 2024. 

 

För Lomma kommuns revisorer, 

 

 

Lars-Erik Larsson     

Ordförande      

DocuSign Envelope ID: 2A17442E-D096-4346-AE7F-358C7A52029D
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 Sammanträdesdatum 
SOCIALNÄMNDEN 2023-12-12 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

 

SN § 74 SN/2023:134 

Redovisning av rapporterade ej verkställda beslut kvartal 3 år 2023 

Ärendebeskrivning 
Socialnämnden ska enligt 16 kap. 6 f-g § SoL och 28 f-g § LSS rapportera alla gynnande beslut enligt 4 
kap. 1 § SoL och 9 § LSS som inte verkställts inom tre månader från dagen för beslut samt anmäla när 
besluten verkställts. Rapporten och anmälan ska sändas till Inspektionen för Vård och Omsorg, IVO, 
en gång per kvartal.   

Socialnämnden ska till fullmäktige enligt 16 kap. 6 h § SoL och enligt 28 h § LSS lämna en 
statistikrapport över hur många av nämndens gynnande beslut enligt 4 kap 1 § SoL och 9 § LSS som 
inte har verkställts inom tre månader från dagen för respektive beslut. Nämnden ska vidare ange 
vilka typer av insatser som dessa beslut gäller samt hur lång tid som förflutit från dagen för 
respektive beslut.   

Under den rapporteringsperioden för kvartal tre 2023 rapporterades totalt fem beslut, som ej 
verkställts i tid, till IVO:  

• Beslut enligt 4 kap. 1 § SoL om dagverksamhet för äldre har inte kunnat verkställas i tid. 
Anledningen till dröjsmålet är att det saknats plats i kommunens verksamhet.  
Datum för gynnande beslut: 2023-06-14. Beslutet verkställdes: 2023-09-27 
 

• Beslut enligt 4 kap. 1 § SoL om dagverksamhet för äldre har inte kunnat verkställas i tid. 
Anledningen till dröjsmålet är att det saknats plats i kommunens verksamhet.  
Datum för gynnande beslut: 2023-06-26. Beslutet verkställdes: 2023-10-06 
 

• Beslut enligt 4 kap. 1 § SoL om dagverksamhet för äldre har inte kunnat verkställas i tid. 
Anledningen till dröjsmålet är att det saknats plats i kommunens verksamhet.  
Datum för gynnande beslut: 2023-07-03. Beslutet verkställdes: 2023-10-19 
 

• Beslut enligt 4 kap. 1 § SoL om särskilt boende för äldre har inte verkställts i tid på grund av 
en överenskommelse med den enskilde om senare inflyttning.  
Datum för gynnade beslut: 2023-06-21. Beslutet verkställdes: 2023-10-02 
 

• Beslut om daglig verksamhet enligt 9 § 10 LSS har inte kunnat verkställas i tid på grund av 
personalrelaterade skäl. Uppstart sköts på till efter sommaren för att ha ordinarie personal 
på plats och för att rehab- och boendepersonal skulle samarbeta för att utse lämpligast 
verksamhet utifrån brukarens behov.  
Datum för gynnande beslut: 2023-06-13. Beslutet verkställdes: 2023-09-28 
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 Sammanträdesdatum 
SOCIALNÄMNDEN 2023-12-12 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

Beslutsunderlag 
- Protokollsutdrag från socialnämndens arbetsutskott 2023-11-28 § 86 
- Tjänsteskrivelse från socialförvaltningen 2023-11-21 

Beslut: 
- Socialnämnden har tagit del av rapporten och överlämnar den till kommunfullmäktige. 

 _________________________________  

Beslutet expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
Lomma kommuns revisorer 
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 Sammanträdesdatum 
KOMMUNSTYRELSEN  2024-02-28 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

 

KS § 21 KS KF/2024:67 

Beslut om justering av nämndernas budget på grund av höjt PO-pålägg för år 2024 

Ärendebeskrivning 
I budget avseende år 2024 och framåt har nämnderna kompenserats för ett PO-pålägg på 45,75 % 
enligt SKR:s bedömning från våren 2023. Detta fastställdes dock till 47,18 % i december 2023 och för 
att få en mer rättvisande budget föreslår ekonomiavdelningen att nämnderna kompenseras för 
skillnaden. Som konsekvens föreslås en justering att göras med motsvarande höjning av budget för 
finansförvaltningens ”intäkter” för PO-pålägg. Förslaget påverkar därför inte kommunens 
budgeterade resultat.  

Ärendet har behandlats av kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-14, § 46. 

Beslutsunderlag 
- Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-14 § 46 
- Tjänsteskrivelse 2024-02-07 från kommunledningsförvaltningen 

Beslut: 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande: 

- Kommunfullmäktige beslutar att nämndernas budget 2024 avseende PO-pålägg utökas med 
totalt 10 000 tkr enligt beloppen nedan och budgeterade intäkter på finansförvaltningen höjs 
med 10 000 tkr. 

Kommunstyrelsen       540 tkr 
Socialnämnden    3 340 tkr 
Barn- och utbildningsnämnden    5 200 tkr 
Kultur- och fritidsnämnden       300 tkr 
Samhällsbyggnadsnämnden       500 tkr  
Miljö- och byggnadsnämnden       120 tkr  
Totalt utökad budget för PO-pålägg:  10 000 tkr 
Justering av Finansförvaltningen    -10 000 tkr 

 
- Justering av nämndernas budgetar på lång sikt hanteras i beslut om budgetramar för 2025 

och planeringsramar för 2026 - 2028. 

 _________________________________  

Beslutet expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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KOMMUNLEDNINGSFÖRVALTNINGEN 
Ekonomiavdelningen 

Vår referens: Elisabet Andersson 
Telefon: 040-641 10 00 
E-post: Elisabet.Andersson@lomma.se 
Diarienummer: KS KF/2024:67 

Tjänsteskrivelse - Justering av nämndernas budget på grund av höjt PO-pålägg för 
2024 

Förslag till beslut:  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta: 

- Att nämndernas budget 2024 avseende PO-pålägg utökas med totalt 10 000 tkr enligt beloppen 
nedan och budgeterade intäkter på finansförvaltningen höjs med 10 000 tkr. 

Kommunstyrelsen        540 tkr 
Socialnämnden     3 340 tkr 
Barn- och utbildningsnämnden    5 200 tkr 
Kultur- och fritidsnämnden       300 tkr 
Samhällsbyggnadsnämnden       500 tkr  
Miljö- och byggnadsnämnden       120 tkr  
Totalt utökad budget för PO-pålägg:  10 000 tkr 
Justering av Finansförvaltningen    -10 000 tkr 
 

- Justering av nämndernas budgetar på lång sikt hanteras i beslut om budgetramar för 2025 och 
planeringsramar för 2026 - 2028. 

 

Ärendebeskrivning 
I budget avseende år 2024 och framåt har nämnderna kompenserats för ett PO-pålägg på 45,75 % 
enligt SKR:s bedömning från våren 2023. Detta fastställdes dock till 47,18 % i december 2023 och för 
att få en mer rättvisande budget föreslår ekonomiavdelningen att nämnderna kompenseras för 
skillnaden. Som konsekvens föreslås en justering att göras med motsvarande höjning av budget för 
finansförvaltningens ”intäkter” för PO-pålägg. Förslaget påverkar därför inte kommunens 
budgeterade resultat.  
 

Bakgrund/Analys 
I det sammantagna personalomkostnadspålägget (PO) ingår dels de arbetsgivaravgifter som bestäms 
av riksdagen (lagstadgade socialavgifter) dels de avgifter som bestäms i kollektivavtal mellan SKR och 
fackföreningarna inom offentlig sektor (till avtalsförsäkringar och kollektivavtalad pension). PO för 
pensionskostnaden utgör ett snitt för kommuner respektive för regioner och tas fram av SKR.  

Kostnaderna för avtalspensioner i kommunsektorn ökar mycket kraftigt 2023 och 2024 på grund av 
den höga inflationstakten. Även den höjda premien för den avgiftsbestämda pensionen i det nya 
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pensionsavtalet AKAP-KR bidrar till kostnadsökningen. Det beslutade inkomstbasbeloppet för 2024 
påverkar kostnaderna ytterligare vilket medfört att PO-pålägget för 2024 har reviderats. 

PO-pålägget har behövts höjas jämfört med det preliminära, då pensionskostnaderna ökar ytterligare 
på grund av oväntat lågt inkomstbasbelopp 2024. Genomsnittliga PO-pålägg för pensions-
kostnaderna 2024 ökar enligt prognoser med ytterligare 1,4 procentenheter jämfört med det av SKR 
preliminärt föreslagna PO-pålägget från i våras, som baserades på då rådande 
beräkningsförutsättningar. 

I november fastställdes det nya inkomstbasbeloppet för 2024 på en betydligt lägre nivå än 
prognostiserat. Inkomstbasbeloppet ökar för år 2024 enbart med 2,6 % i stället för 4,2 % som var den 
tidigare bedömningen av pensionsmyndigheten. Ett lägre inkomstbasbelopp ökar kostnaden för 
avtalspensionen medan den minskar kostnaden för den allmänna pensionen. 

I kommunens budget för år 2024 och framåt har nämnderna kompenserats för ett PO-pålägg på 
45,75 %. PO-pålägget fastställdes dock till 47,18 % i december 2023 och för att få en mer rättvisande 
budget och uppföljning föreslår ekonomiavdelningen att nämnderna tillförs sammantaget 10,0 mnkr 
för 2024. Justering föreslås, som konsekvens, även att göras med motsvarande höjning av budget för 
finansförvaltningens ”intäkter” för PO-pålägg. Förslaget påverkar därför inte det budgeterade 
resultatet.  

Motsvarande justering av nämndernas budgetar på lång sikt föreslås att hanteras i samband med 
beslut om budgetramar för 2025 och planeringsramar för 2026 - 2028.   

Beslutsunderlag 
-  

Samråd 
I samband med ärendets beredning har samråd skett internt inom kommunledningsförvaltningen. 

Barnkonsekvensanalys 
Då ärendet inte berör barn har ingen barnkonsekvensanalys genomförts i samband med ärendets 
beredning. 

Magnus Ydmark  
Kommundirektör 

  

 

Beslutet expedieras till: 
Berörda nämnder 
Förvaltningschefer 
HR-avdelningen 
Ekonomiavdelningen  



Kommunfullmäktige 
2024-03-14 
 

Ärende 
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 Sammanträdesdatum 
KOMMUNSTYRELSEN  2024-02-28 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

 

KS § 25 KS KF/2024:78 

Godkännande av fusion avseende helägt dotterbolag Sydskånes avfallsaktiebolag, 
SYSAVs övertagande av Sysav Utveckling Aktiebolag 

Ärendebeskrivning 
SYSAVs och Sysav Utveckling AB:s styrelser beslutade i slutet av 2023 att Sysav Utveckling AB ska 
fusioneras in i SYSAV. En fusionsplan är upprättad och denna behöver signeras innan SYSAV kan 
ansöka hos Bolagsverket om verkställande. Kommunfullmäktige behöver därför fatta beslut om att 
godkänna fusionsplanen samt utse behörig person för signering av denna.  

Ärendet har behandlats av kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-28, § 54. 

Beslutsunderlag 
- Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-28 § 54 
- Tjänsteskrivelse 2024-02-23 från kommunledningsförvaltningen 
- Skrivelse godkännande av fusionsplan, SYSAV 2023-12-18   
- Fusionsplan för absorption av helägt dotterbolag, SYSAV och Sysav Utveckling AB 2023-12-15  

Beslut: 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande: 

- Kommunfullmäktige beslutar att godkänna fusionen av Sysav Utveckling AB in i Sydskånes 
avfallsaktiebolag, SYSAV. 

- Kommunfullmäktige beslutar att instruera valt ombud att vid kommande bolagsstämma 
rösta för att godkänna fusionen. 

- Kommunfullmäktige beslutar att uppdra åt kommunstyrelsens ordförande att underteckna 
fusionsplanen för Lomma kommuns räkning. 

 _________________________________  

Beslutet expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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KOMMUNLEDNINGSFÖRVALTNINGEN 
Kansliavdelningen 

Vår referens: Ellen Isaksson 
Telefon: 040-641 10 00 
E-post: ellen.isaksson@lomma.se 
Diarienummer: KS KF/2024:78 

Tjänsteskrivelse -  Godkännande av fusion avseende helägt dotterbolag: Sydskånes 
avfallsaktiebolag, Sysav:s övertagande av Sysav Utveckling Aktiebolag 

Förslag till beslut:  
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige  

- Att godkänna fusionen av Sysav Utveckling AB in i Sydskånes avfallsaktiebolag, SYSAV. 

- Att instruera valt ombud att vid kommande bolagsstämma rösta för att godkänna fusionen. 

- Att uppdra åt kommunstyrelsens ordförande att underteckna fusionsplanen för Lomma 
kommuns räkning. 

Ärendebeskrivning 
SYSAVs och Sysav Utveckling AB:s styrelser beslutade i slutet av 2023 att Sysav Utveckling AB ska 
fusioneras in i SYSAV. En fusionsplan är upprättad och denna behöver signeras innan SYSAV kan 
ansöka hos Bolagsverket om verkställande. Kommunfullmäktige behöver därför fatta beslut om att 
godkänna fusionsplanen samt utse behörig person för signering av denna.   

Bakgrund/Analys 
SYSAVs samt Sysav Utveckling AB:s styrelser beslutade 14 december 2023 respektive 15 december 
2023 att Sysav Utveckling AB ska fusioneras in i SYSAV. SYSAV Utveckling bildades i slutet av 1980-
talet för arbete inom forskning och utveckling vid sidan av den ordinarie verksamheten. Numer är 
bolaget placerat på huvudkontoret och arbetet har integrerats i det ordinarie, varför det anses att 
utvecklingsarbetet framöver i stället bör utgöra en avdelning inom SYSAV. Fusionen bedöms även 
innebära minskade kostnader och effektiverare administration för hela koncernen.  

I enlighet med aktiebolagslagen, 23 kap. 28 §, ska styrelserna upprätta en gemensam fusionsplan, 
vilken ska signeras av minst hälften av styrelseledamöterna i respektive bolag samt av alla aktieägare 
i moderbolaget innan SYSAV kan ansöka hos Bolagsverket om att verkställa fusionsplanen. SYSAV 
önskar att Lomma kommun godkänner upprättad fusionsplan och utser behörig person att 
underteckna denna.  

Kommunledningsförvaltningen bedömer att fusionen är motiverad. Därför föreslås kommunstyrelsen 
rekommendera fullmäktige att godkänna fusionen, samt att instruera valt ombud att vid kommande 
bolagsstämma rösta för att godkänna fusionen. Kommunstyrelsens ordförande föreslås uppdras att 
underteckna fusionsplanen för Lomma kommuns räkning.   

Beslutsunderlag 
- Skrivelse godkännande av fusionsplan, SYSAV 2023-12-18   
- Fusionsplan för absorption av helägt dotterbolag, SYSAV och Sysav Utveckling AB 2023-12-15  
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Samråd 
I samband med ärendets beredning har samråd skett internt på kommunledningsförvaltningen.  

Barnkonsekvensanalys 
Eftersom ärendet inte direkt berör barn har en barnkonsekvensanalys inte bedömts vara relevant för 
ärendets beredning. 

 

 

Magnus Ydmark  
Kommundirektör  

  
 

 

Beslutet expedieras till: 
SYSAV  



 
 
 
 
 
 

Sysav -  Sydskånes avfallsaktiebolag  

Postadress Box 50344, 202 13 Malmö 
Besöksadress Spillepengsgatan 13 
211 24 Malmö  
 

Telefon +46 40 635 18 00 
Telefax +46 40 635 18 10 
Organisationsnr. 556187-0410   

VAT No. SE556187041001  
PlusGiro 19 92 50-2 
BankGiro 235-6541  

kundservice@sysav.se 
www.sysav.se 
Innehar F-skattebevis 

 

Malmö, 18 december 2023 Lomma kommun 
Att: Magnus Ydmark 

Fusion av Sysav Utveckling AB – Sydskånes 

avfallsaktiebolag, SYSAV; 
godkännande av fusionsplan 
 
Som ägarna till SYSAV informerades om på ägarsamrådet den 10 november 
2023 önskar bolagets ledning, för att uppnå en effektivare bolags-
administration och minska kostnaderna, att Sysav Utveckling AB fusioneras in i 
SYSAV.  
 
SYSAVs samt Sysav Utveckling AB:s styrelser beslutade den 14 december 2023 
respektive den 15 december 2023 att Sysav Utveckling AB ska fusioneras in i 
SYSAV. I enlighet med 23 kap. 28 § ABL ska styrelserna därefter upprätta en 
gemensam fusionsplan, vilken ska signeras av minst hälften av 
styrelseledamöterna i respektive bolag samt av alla aktieägare i moderbolaget 
innan SYSAV kan ansöka hos Bolagsverket om att verkställa fusionsplanen.  
 
Det är enligt Bolagsverket möjligt att underteckna fusionsplanen genom digital 
signering under förutsättning att den använda tjänsten för elektronisk 
signering skapar verifikat av underskrifterna. 
 
SYSAV använder Verified som verktyg för digital signering, där ett verifikat 
skapas för respektive underskrift. Det är dessutom möjligt att lägga till flera 
mottagare som ombeds signera parallellt med varandra. För att använda 
signeringstjänsten behövs en mejladress till den person som är behörig att 
underteckna fusionsplanen för kommunens räkning.  
 
Styrelserna har upprättat bifogad fusionsplan, vilken har undertecknats av 
Sysav Utveckling AB:s styrelseledamöter samt hälften av styrelseledamöterna i 
SYSAV. 
 
SYSAV önskar att Lomma kommun godkänner upprättad fusionsplan och utser 
behörig person att underteckna denna elektroniskt via det av SYSAV använda 
digitala signeringsverktyget Verified.  
 
Vänligen återkom senast den 18 januari 2024 till undertecknad med namn och 
mejladress till den inom kommunen som är behörig att underteckna upprättad 
fusionsplan. Därefter kommer angiven person att få ett mejl från undertecknad 
via Verified, där denne ombeds att digitalt signera dokumentet via sitt BankID 
för att på så sätt skapa efterfrågat verifikat till signeringen.  
 
 



 

Sysav -  Sydskånes avfallsaktiebolag  

Postadress Box 50344, 202 13 Malmö 
Besöksadress Spillepengsgatan 13 
211 24 Malmö  
 

Telefon +46 40 635 18 00 
Telefax +46 40 635 18 10 
Organisationsnr. 556187-0410   

VAT No. SE556187041001  
PlusGiro 19 92 50-2 
BankGiro 235-6541  

kundservice@sysav.se 
www.sysav.se 
Innehar F-skattebevis 

 

Tveka inte att kontakta undertecknad vid eventuella frågor.  
 
 
Med vänlig hälsning 
 
 
Charlotte Thergelsö 
Bolagsjurist  
charlotte.thergelso@sysav.se 
Tlf: 0734-396291 
 
gm uppdrag av Malin Dahlroth, VD 











Kommunfullmäktige 
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 Sammanträdesdatum 
KOMMUNSTYRELSEN  2024-02-28 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

 

KS § 26 KS KF/2023:324 

Beslut om eventuell folkomröstning med anledning av folkinitiativ om 
gymnasieskola/kommunhus 

Ärendebeskrivning 
Den 6 december 2023 lämnades ett folkinitiativ till Lomma kommun med formuleringen ”Jag vill att 
beslutet från fullmäktige den 28 september 2023 att bygga ny gymnasieskola och kommunhus ska 
upphävas”. Eftersom antalet godkända underskrifter överstiger tio procent av Lomma kommuns 
röstberättigade ska kommunfullmäktige fatta beslut om en folkomröstning ska genomföras eller inte.  

Ärendet har behandlats av kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-14, § 38. 

Beslutsunderlag 
- Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-14 § 38 
- Skrivelse 2024-02-14 från kommunledningsförvaltningen 
- Riktlinje för granskningsmetod av namnunderskrifter från folkinitiativ  
- Presentation från informationsmöte om folkinitiativ för fullmäktiges ledamöter och 

ersättare, 2024-01-16 

Överläggning 
Oscar Sedira (SD), Per Bengtsson (S) och Kristina Thored (FB) yrkar att kommunstyrelsen ska föreslå 
kommunfullmäktige besluta att folkomröstning med anledning av folkinitiativ om 
gymnasieskola/kommunhus ska genomföras. 

Ordförande Robert Wenglén (M) och Sandra Pilemalm (L) yrkar att kommunstyrelsen ska föreslå 
kommunfullmäktige besluta att folkomröstning med anledning av folkinitiativ om 
gymnasieskola/kommunhus inte ska genomföras. 

Propositionsordning 
Sedan överläggningen har förklarats avslutad ställer ordförande Robert Wenglén (M) yrkandena mot 
varandra, varefter ordföranden finner att kommunstyrelsen beslutar i enlighet med Robert Wengléns 
och Sandra Pilemalms yrkande. 

Votering begärs och följande voteringsproposition godkänns: 

Den som önskar bifalla Robert Wengléns och Sandra Pilemalms yrkande röstar ja och den som önskar 
bifalla Oscar Sediras, Per Bengtssons och Kristina Thoreds yrkande röstar nej. 

Voteringen utfaller enligt följande, vilket närmare framgår av till protokollet bifogad voteringslista. 
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 Sammanträdesdatum 
KOMMUNSTYRELSEN  2024-02-28 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

Ledamot/tjänstgörande ersättare Ja Nej Avstår 

Robert Wenglén (M) X   

Aron Regnéll (M) X   

Per Bengtsson (S)  X  

Eva Banheden Lindblad (M) X   

Richard Jerneborg (M) X   

Jerry Ahlström (M) X   

Bert Larsson (M) X   

Lars-Göran Svensson (C) X   

Sandra Pilemalm (L) X   

Paul Andersson (S)  X  

Rune Netterlid (S)  X  

Kristina Thored (FB)  X  

Oscar Sedira (SD)  X  

Totalt 8 5  
 

Ja: 8, Nej: 5. 

Ordföranden förklarar att kommunstyrelsen därmed har beslutat i enlighet med Robert Wengléns 
och Sandra Pilemalms yrkande. 

Beslut: 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande: 

- Kommunfullmäktige beslutar att folkomröstning med anledning av folkinitiativ om 
gymnasieskola/kommunhus inte ska genomföras. 

Reservation 
Per Bengtsson (S) reserverar sig skriftligt. 

Bilaga A 

Oscar Sedira (SD) reserverar sig skriftligt. 

Bilaga B 

Kristina Thored reserverar sig till förmån för sitt eget yrkande. 

Paul Andersson (S) och Rune Netterlid (S) reserverar sig till förmån för Per Bengtssons yrkande. 

 _________________________________  

Beslutet expedieras till: 
Kommunfullmäktige  



Reservation 

Jag reserverar mig mot beslutet i kommunstyrelsen att inte föreslå fullmäktige att 

folkomröstning ska hållas i frågan. 

Rådgivande folkomröstning må vara svårt att förhålla sig till men riksdagen har 

beslutat att om ett visst antal namnunderskrifter lämnats in i en fråga och begär 

folkomröstning så ska det som regel leda till folkomröstning. Därmed är 

tillvägagångssättet en del i hur Sverige definierat sin form av demokrati. Därför 

yrkade jag på att folkomröstning ska hållas och reserverar mig till förmån för detta 

yrkande. 

Per Bengtsson 

Arbetarepartiet Socialdemokraterna 

Bilaga A KS § 26/24



Reservation 

Lomma 02-28-24


På kommunstyrelsens sammanträde under ärende 13, yrkade vi på 
att kommunstyrelsen bör rekommendera kommunfullmäktige att en 
folkomröstning ska ske i frågan om bygge av kommunhus/
gymnasieskola. Då vårt yrkande föll reserverar vi oss.


Kommunens invånare har samlat in underskrifter ifrån över 10% av 
kommunens invånare för att väcka frågan om folkomröstning. Att 
som förtroendevald rösta ner detta folkinitiativ vore otroligt 
respektlöst och odemokratiskt. 


Oscar Sedira (SD) 

Bilaga B KS § 26/24
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KOMMUNLEDNINGSFÖRVALTNINGEN 
Kansliavdelningen  

Vår referens: Magnus Ydmark  
Telefon: 040-641 10 00 
E-post: magnus.ydmark@lomma.se 
Diarienummer: KS KF/2023:324 

Tjänsteskrivelse - Beslut om eventuell folkomröstning med anledning av folkinitiativ 
om gymnasieskola/kommunhus 

Förslag till beslut:  
Kommunledningsförvaltningen överlämnar ärendet utan eget ställningstagande.  

Ärendebeskrivning 
Den 6 december 2023 lämnades ett folkinitiativ till Lomma kommun med formuleringen ”Jag vill att 
beslutet från fullmäktige den 28 september 2023 att bygga ny gymnasieskola och kommunhus ska 
upphävas”. Eftersom antalet godkända underskrifter överstiger tio procent av Lomma kommuns 
röstberättigade ska kommunfullmäktige fatta beslut om en folkomröstning ska genomföras eller inte.  

Bakgrund 
Enligt kommunallagen 8 kap. 2 §, och lagen om kommunala folkomröstningar (folkinitiativ), får ett 
ärende om att hålla folkomröstning i en viss fråga väckas i kommunfullmäktige av minst tio procent 
av de röstberättigade kommunmedlemmarna. Initiativet ska vara skriftligt, ange den aktuella frågan 
samt innehålla initiativtagarnas egenhändiga namnteckningar, uppgifter om när namnteckningarna 
gjorts, namnförtydliganden, personnummer och uppgift om deras adresser. Vid beräkningen av 
antalet initiativtagare ska endast de räknas som har skrivit under initiativet under den 
sexmånadersperiod som föregått inlämnandet.  

Den 6 december 2023, dagen för inlämnande av namninsamlingen, uppgick antalet röstberättigade i 
Lomma kommun till 18 294 personer, varav 10 procent motsvarar 1830 personer. En granskning av 
namninsamlingen genomfördes 20-21 december 2023 efter att en riktlinje för granskningsmetod 
tagits fram. Namninsamlingen uppgick till 2204 godkända underskrifter och har därmed det antal 
som krävs för att beslut om folkomröstning ska tas i kommunfullmäktige.  

Enligt kommunallagen 5 kap. 37 § anges att om ett folkinitiativ väckts enligt ovanstående så ska 
fullmäktige besluta att folkomröstning ska hållas, om 

1. den fråga som ini�a�vet avser är sådan at fullmäk�ge kan besluta om den, och 
2. inte minst två tredjedelar av de närvarande ledamöterna röstar mot förslaget. 

Beslutar fullmäktige att genomföra en folkomröstning måste det även fattas beslut om datum, 
frågeställning och svarsalternativ, röstsedlars antal, innehåll och utseende, omröstningsdistrikt och 
lokaler, förtidsröstning, avslutad röstsammanräkning samt hur finansieringen ska ske. Det hanteras i 
ett separat ärende.  
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Förutsättningar för genomförande av folkomröstning  
Ett beslut om att genomföra en folkomröstning påverkar inte i sig redan fattade beslut i sakfrågan 
eller verkställigheten av dessa. Resultatet av en folkomröstning är rådgivande. Genomförandet av en 
folkomröstning ska hållas inom skälig tid men förutsätter en förberedelseperiod om minst sex 
månader från att folkinitiativets namninsamling inkommit till kommunen. Den kommun som ordnar 
folkomröstningen ansvarar för administrationen och genomförandet. För att öka valdeltagandet 
samt dra fördel av redan befintliga strukturer förespråkas att anordna folkomröstning i samband 
med allmänna val. Om det beslutas att hålla folkomröstning på samma dag som ett allmänt val så ska 
omröstningsdistrikt och valdistrikt sammanfalla, möjlighet till förtidsröstning ska vara densamma 
som för allmänt val, samt ska folkomröstningens röstsedlar ha en färg som avviker från valsedeln för 
det allmänna valet.  

Gällande kostnader så fakturerar Valmyndigheten kommunen för deras merkostnader på grund av en 
kommunal folkomröstning. Utöver det så ökar den administrativa belastningen på valnämnden vilket 
förutsätter att ökade resurser tillskjuts nämnden för genomförande. Utifrån detta föreslås att 
fullmäktige, förutsatt ett beslut om genomförande, också fattar beslut om att valnämnden ska 
tillskjutas medel. Vid beslut om tilldelning av medel, enligt kommunallagen, ska beslutet också 
innefatta en anvisning om hur utgiften ska finansieras. Kommunledningsförvaltningens bedömning är 
att dessa ska tas av årets resultat. Budgeterat resultat för 2024 uppgår till 1 mnkr. De intäkter som 
kommunen har beräknat för året har tillskjutits nämnderna i sin helhet vilket innebär att budgeten 
för 2024 inte innehåller någon post för övriga oförutsedda kostnader. Skulle behov av att tillskjuta 
budgetmedel överskrida 1 mnkr behöver det överskridande beloppet budgetmässigt finansieras 
genom ett utnyttjande av motsvarande belopp från Resultatutjämningsreserven (RUR).  

Aktuell status i folkinitiativets sakfråga  
Vid tidpunkten då beslut fattas i fullmäktige, 14 mars 2024, är detaljplanen antagen av fullmäktige 
och samtliga politiska beslut för genomförande fattade. Evakuering av kommunhuset är genomförd, 
entreprenadavtal har tecknats och rivning har upphandlats och påbörjats. Under kvartal 1 och 2 för 
2024 genomförs detaljprojektering, rivning, schakt- och spontning samt ledningsflytt och ombyggnad 
av cirkulationsplatsen väster om Kommunhuskvarteret. Rivningen beräknas vara avslutad under 
kvartal 2 och byggstart beräknas till kvartal 3. Hyresavtal för tillfälliga lokaler är tecknade för hela den 
planerade evakueringsperioden, fram till 2027/28. Rekryteringen av en verksamhetschef för 
gymnasieskolan är påbörjad och beräknas vara klar under våren 2024.   

Utifrån dagens kunskapsläge och förutsättningar kan gymnasieskola och kommunhus byggas med 
nuvarande detaljplan till beslutad kostnad och enligt beslutad tidplan. Möjlighet att genomföra andra 
alternativ är inte lika utredda och innebär nya risker. Genomförande av andra alternativ kommer 
att innebära förgäveskostnader och förlängd evakuering. Andra alternativ bedöms fördyras på grund 
av uteblivna samlokaliseringsvinster samt omprojekteringskostnader. Eventuellt krävs också nya 
detaljplaner med medföljande kostnader. För vidare information i sakfrågan hänvisas till den 
presentation som hölls på ett informationsmöte om folkinitiativ för kommunfullmäktiges ledamöter 
och ersättare den 16 januari 2024. Mer information finns även på www.lomma.se/folkomröstning.   

Beslutsunderlag 
- Riktlinje för granskningsmetod av namnunderskrifter från folkinitiativ  
- Presentation från informationsmöte om folkinitiativ för fullmäktiges ledamöter och ersättare, 

2024-01-16 

http://www.lomma.se/folkomr%C3%B6stning
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Ärendets beredning 
För att bidra till en gemensam kunskapsnivå för samtliga ledamöter och ersättare i fullmäktige så 
bjöd tjänsteorganisationen in till ett informationsmöte den 16 januari 2024. Den presentation som 
gavs tillgängliggjordes efter mötet. Utöver det samlades underlag med exempelvis redan fattade 
beslut i sakfrågan för fullmäktige att ta del av. Varje partigrupp gavs tid att inkomma till 
kommunledningsförvaltningen med förslag på frågeformulering vid ett eventuellt beslut om 
genomförande av folkomröstning.  

Samråd 
I samband med ärendets beredning har samråd skett internt på kommunledningsförvaltningen. 
Samråd har även skett med förvaltningen för utbildning, kost, kultur och fritid och 
samhällsbyggnadsförvaltningen, samt har en kontinuerlig dialog förts med valnämndens ordförande.  

Barnkonsekvensanalys 
Beslutet om att genomföra eller inte genomföra en folkomröstning berör inte barn direkt. Däremot 
berör folkinitiativets sakfråga barn. 

 

 

Magnus Ydmark  
Kommundirektör  

  
 

 

Beslutet expedieras till: 
Barn- och utbildningsnämnden 
Samhällsbyggnadsnämnden  
Valmyndigheten  
Valnämnden  
 













Välkomna till informationsmöte om 
folkinitiativ och eventuell folkomröstning



18:00-18:05 Introduktion, syfte, ramar, kvällens 
program

18:05-18:25 Kommunala folkomröstningar, tidplan 
och formalia

18:25-18:45 Folkinitiativ förskoleklass

18:45-18:55 Bensträckare

18:55-19:50 Folkinitiativ gymnasieskola och 
kommunhus 

19:50-20:00 Summering och avslutning av mötet 

Programpunkter



• Ge er fakta om folkinitiativsprocessen och 

informera om vilka förberedelser som ni 

behöver göra innan beslut ska fattas i 

fullmäktige.

• Informera om vilka konsekvenser är av att 

genomföra eller inte genomföra 

folkomröstning.

• Sammanfattning av redan fattade beslut.

• Det är enbart information och möjlighet till 

enklare frågor, inga beslut fattas ikväll.

Syfte med dagens möte



• Ett informationsmöte lett av tjänsteorganisationen.

• Vi har mycket information som vi behöver gå igenom vilket gör att vi 

kommer att hålla strikt till tiderna.

• Det finns möjlighet till korta frågor om processen och de 

konsekvensbeskrivningar som ges.

• Presentationen kommer tillgängliggöras digitalt i efterhand.

• Jäv, vår rekommendation är att den som berörs av någon av 

frågorna, direkt eller indirekt, inte deltar under den delen av 

presentationen.

Ramar för dagens möte



Kommunala folkomröstningar, 

tidplan och formalia kl.18.05-18.25



Två namninsamlingar inkom 
2023-12-06:

1. ”Jag vill att beslutet från 
fullmäktige den 28 september 2023 
att bygga ny gymnasieskola och 
kommunhus ska upphävas” 

2. ”Jag vill att ekonomiska medel ska 
tillskjutas så att samtliga nuvarande 
F-3 skolor i Lomma kommun, 
däribland Löddesnässkolan och 
Pilängsskolan, ska fortsätta intaget 
till sina förskoleklasser, med 
möjlighet till färre barn per klass”

Behandlas som två separata ärenden, 
men parallellt.

Aktuella folkinitiativ



• Granskningen genomfördes den 20-21 december 2023.

• Inför togs riktlinje för metod för granskning fram.

• 10 % av de röstberättigade i Lomma kommun: 1 830 underskrifter

Båda folkinitiativen ska därför tas upp i fullmäktige.

Granskning av underskrifter 



Ett sätt att få reda på vad folket tycker i en viss fråga

Folkinitiativ = initiativ från folket 

För att tas i fullmäktige ska 10 % av de röstberättigade 
ställa sig bakom initiativet, via skriftlig namninsamling

Fråga måste ligga inom den kommunala kompetensen

Folkomröstning:

Beslutas i KF och administreras av kommunen

Ska hållas inom skälig tid

• Kan hållas i samband med, eller mellan, allmänna val

Resultatet är rådgivande och nytt KF-beslut tas efteråt

Kommunala folkomröstningar
(lag 1994:692) 



Namninsamling 
inkommer till 
kommunen

Kontroll av 
underskrifter 

och beredning 

Politisk 
beredning och 

KF-beslut

Förberedelser och 
samråd 

Valmyndigheten 
Folkomröstning 

KF-beslut 
utifrån 

resultatet

Förenklad tidsplan 

Cirka 6 månader



Först: Fatta beslut om folkomröstningen ska hållas.
Om det är en fråga som KF får besluta om ska
omröstning hållas, om inte 2/3 av närvarande 
ledamöter röstar emot.

Om ja – också fatta beslut om (med enkel majoritet):
• Dag för omröstningen,
• Omröstningsdistrikt och omröstningslokaler,
• Den fråga och de svarsalternativ som ska ställas
• Röstsedlarnas antal, innehåll och utseende,
• Huruvida röstning kan ske på annat sätt än 

genom personlig inställelse i 
omröstningslokalen, samt

• När röstsammanräkningen senast ska vara 
avslutad

Beslut i kommunfullmäktige 



• 50 folkomröstningar har hållits efter reform 2011

• 44 st via folkinitiativ och 6st på initiativ av kommunfullmäktige

Av de via folkinitiativ är flest inom infrastruktur (45%) och skola (39%) 

Genomsnittligt valdeltagande: 46 %

• Fristående folkomröstning: 39 %

• I samband med EU-valen: 47 %

• I samband med de allmänna valen: 68 %

Statistik från SKR (skrift från 2023) 

Det förstärkta folkinitiativet (skr.se)

https://skr.se/download/18.3e4bda3818beb99b39e1b6f8/1700658546828/Forstarkta-folkinitiativet-2023.pdf


Fullmäktige har i 39% av fallen beslutat att följa omröstningens resultat och 

i 56% av fallen beslutat att inte göra det. 

Infrastruktur: i ca 50% av fallen beslutat enligt omröstningens resultat 

Skola: i 3 av 17 fall beslutat enligt omröstningens resultat 

Trender:

Ett lägre valdeltagande vid fråga om redan fattade beslut 

KF följer i lägre omfattning resultat vid fråga om redan fattade beslut (36%)

Valdeltagandets omfattning tycks ha betydelse för KFs beslut 

Statistik från SKR (skrift från 2023) 

Det förstärkta folkinitiativet (skr.se)

https://skr.se/download/18.3e4bda3818beb99b39e1b6f8/1700658546828/Forstarkta-folkinitiativet-2023.pdf


Tidplan: Scenario EU-val



Namninsamling 
inkommer till 
kommunen

Kontroll av 
underskrifter 

och beredning 

Politisk 
beredning och 

KF-beslut

Förberedelser och 
samråd 

Valmyndigheten 
Folkomröstning 

KF-beslut 
utifrån 

resultatet

Tidsplan utifrån scenario i samband med EU-val 2024

6/12-23 20-21/12-23 Nu-14/3-24 8/3-8/6-24 9/6-24 29/8-24

Cirka 6 månader



Utifrån scenario i samband med EU-val 9 juni 2024

KF-beslut
14/3

KS-beslut
28/2 

Samråd 
Valmyndigheten 

senast 8/3 – 
skicka KS-beslut 

Infomöte 
KFs 

ledamöter 
16/1 

Deadline 
politik 

29/1 (8.00)

Deadline 
förvaltning 

5/2

KSAU-
beslut
14/2

KSAU-info 
7/2



Konsekvenser kopplade till genomförande av folkomröstning

Fristående: 

• Genomförande möjligt 
tidigast höst 2024

• Tillsättande av administrativ 
organisation likt vid allmänt 
val 

• Budget likt vid allmänt val, 
1-2mkr (uppskattning) 

 

I samband med EU-val (9 juni): 

• Utgå från administrativ 
organisation, planering och 
genomförande för EU-val

• Utöver budget för EU-val:  
200-600tkr (uppskattning)

 
• Sannolikt högre 

valdeltagande 
 



Om ja till folkomröstning ska nedan beslutas av KF: 

Beslutspunkt Förvaltningens förslag

Dag för omröstningen I samband med EU-val, 9 

juni 2024

Omröstningsdistrikt och omröstningslokaler Samma som för EU-val

Den fråga och de svarsalternativ som ska 

ställas

Röstsedlarnas antal, innehåll och utseende

Huruvida röstning kan ske på annat sätt än 

genom personlig inställelse i omröstningslokalen

Samma som för EU-val

När röstsammanräkningen senast ska vara 

avslutad

Samma som för EU-val



Att formulera fråga



• Snälltolka folkinitiativen 

• Utforma röstsedlarna så att den fråga som väckts 

också besvaras vid omröstningen 

• Frågeformuleringar ska vara enkla att förstå och 

besvara för de röstande 

• Svarsalternativens innebörd ska vara enkla att 

tolka inför den fortsatta beslutsprocessen – vare 

sig ”ja/nej”, påstående eller annan struktur 

• Dialog med initiativtagarna möjligt 

• Motfråga/motalternativ möjligt

• Kommer vara minst en valsedel per folkinitiativ 

Att formulera fråga/frågor 



• Utforma fråga och svarsalternativ så att de inte kan 

missförstås eller tolkas olika. Ska vara tydligt för alla vad 

omröstning gäller.

• Formulera så att resultatet kan fylla en reellt rådgivande 

funktion i KFs fortsatta handläggning. 

• Frågan inom kommunala kompetensen men kan förtydligas. 

Hotell en av flera delar i detaljplanen för Österskans, ex 

innefattas även saluhall och restaurang.

• Stryka “Picassoparken” då förslaget inte omfattar 

hotellbyggnation i parken.

• Stadens förslag tydligare i vad ett “ja” eller “nej” innebär 

avseende det framarbetade förslaget.

• Inför genomförandet klargöra hur resultatet ska hanteras för 

att främja förtroende för det demokratiska systemet.

Exempel: Halmstads beredning 
Folkinitiativet: “Vill du att det 

ska byggas ett hotell på 

Österskans och i 

Picassoparken?” – ja/nej

Den beslutade: ”Vill du att det 

ska byggas ett hotell med 

restaurang och saluhall på 

Österskans enligt nuvarande 

förslag?” – ja/nej



Västerås: ”Folkinitiativet för flygplatsens framtid” → ”Vill du att Västerås 

flygplats ska finnas kvar eller läggas ned?” 

• KF: ”Vill du att Västerås stad avvecklar verksamheten som bedrivs i 
flygplatsbolaget? – Ja eller Nej” 

Uppsala: initiativ från KF: ”Ska Uppsala kommun i översiktsplanen lätta på 

bebyggelseutvecklingen i Uppsala stad genom att planera för fler bostäder i 
tätorterna längs tågspåren Ostkustbanan (Storvreta, Vattholma och Skyttorp) 
och Dalabanan (Vänge och Järlåsa)?

• Svarsalternativ: ja, nej eller en blank röstsedel.

Arjeplog, gällande nedläggning av skola:

• ”Ja till att vi verkar för att starta ett fjärrgymnasium med både yrkes- och 
studieförberedande program i Arjeplog.”

• ”Ja till att vi ska driva Hornavanskolan, detta kan komma att finansieras med 
neddragningar i andra verksamheter i första hand och i andra hand en 
skattehöjning.”

• ”Jag tar inte ställning i frågan.”

Exempel från andra kommuner



Luleå, gällande nedläggning av skola 

• ”Alternativ 1: Avbryt omedelbart nedläggningar och 

sammanslagningar av skolor och förskolor. Ta i stället fram en ny 

utvecklingsplan som utgår från dialog med skolpersonal, barn 

och föräldrar samt värnar levande byar och stadsdelar. I planen 

ska de redan genomförda nedläggningarna utvärderas och 

återställas där det är motiverat och efterfrågat.”

• ”Alternativ 2: Fortsätt ta ansvar för en jämlik och kvalitativ skola 

som utgår från Luleå kommuns långsiktiga vision och 

utvecklingsplan.”

Långa alternativ med många ord som kan tolkas på flera sätt. 

Ett mindre bra exempel:



Förskoleklasser kl. 18.25-18.45



Folkinitiativ förskoleklass: 

”Jag vill att ekonomiska medel ska tillskjutas så 
att samtliga nuvarande F-3 skolor 

i Lomma kommun, däribland Löddesnässkolan och 
Pilängsskolan, ska fortsätta intaget till 

sina förskoleklasser, med möjlighet till färre barn 
per klass”



Vårt uppdrag

Vårt uppdrag är att leverera så hög utbildningskvalitet som 
möjligt, utifrån de villkor, resurser och förutsättningar som finns. 

Demografin och dess utveckling är ett villkor som 
lägger vår ekonomiska och organisatoriska grund. 

För att skapa en utbildning av högkvalitet behöver vi bygga bärkraftiga skolor 
som har en hög kapacitet att hantera det oväntade och oförutsägbara.

Detta gör vi utifrån demografins utveckling.



Bakgrund och nuläget

• Den 10 oktober beslutade nämnden följande:

• ”Barn- och utbildningsnämnden beslutar att pausa intaget av 
förskoleklasser på Pilängskolan samt Löddesnässkolan från och med 
höstterminen 2024”.

• I södra delen går vi från 9 till 7 klasser, i norr bibehåller vi 5 klasser. 

• Beslutet är överklagat, men domstolen har avslagit inhibitionsyrkande.

• Skolval pågår från den 11 januari till den 31 januari

• Befolkningsutvecklingen, gällande elever, prognostiseras minska fram till 
2032/2033. Detta lägger grunden för ekonomin och skolornas villkor.

• Kostnader vid att inte pausa förskoleklasserna beräknas vara ca 10 miljoner 
per år fullt utbyggt från fsk till nian.



Demografin lägger grunden för ekonomin: In- och utflöde av elever i Norra kommundelen



Demografin lägger grunden för ekonomin: In- och utflöde av elever i Södra kommundelen



Antal elever/klass



Resursfördelad budget grundskola

• Ersättning grundskola: Fördelning sker månatligen med:  
”Antal elever x Elevpeng”

• Tilläggsbelopp nyanlända: Fördelning sker månatligen 
med:  ”Antal elever x Elevpeng”



Elevpengen ska räcka till enhetens samtliga kostnader

1. Pedagogisk personal: Lärare, fritidspedagoger, 
specialpedagoger, elevcoacher, skolbibliotekarier, SYV etc.

2. Övriga personalkostnader: kompetensutveckling, konferenser

3. Extra resurser till elever med särskilda behov

4. Extra resurser till elever med egenvård

5. Administrativ personal: Administratörer, biträdande rektorer

6. Inköp: av läromedel och övriga varor och tjänster t.ex. 
utflykter, kost under loven, pedagogiska måltider överstigande 
tilldelning och andra pedagogiska aktiviteter



Elevpeng för intern resursfördelning 2024



Antal barn/elever för att finansiera en tjänst



Ekonomiska konsekvenser av att minska genomsnittlig klasstorlek från 23 till 18 elever



Ekonomiska konsekvenser av att minska genomsnittlig klasstorlek från 23 till 18 elever



Sammanfattande konsekvenser vid beslut om att inte pausa förskoleklasser. 

• Minskade klasstorlekar bedöms leda till en betydande kostnadsökning som inte 
kan rymmas inom nämndens befintliga budgetutrymme. 

• Att inte genomföra förändringen kan leda till att vårdnadshavare och personal 
känner mer trygghet.

• Utifrån nuvarande förutsättningar står sig skolorna inte stabila vid oförutsedda 
händelser. Skolornas ”sårbarhet” ökar.

• Möjligheten att säkerställa likvärdighet minskar.

• Blir svårare att tillse så att lärarna endast undervisar i de ämnen de har 
legitimation i (kvalitetsminskning). 

• Möjligheterna att organisera lärarna i kollaborativa team utifrån olika 
kompetenser blir mindre.



Bensträckare kl. 18.45-18.55



Gymnasieskola och kommunhus kl.18.55-19.30 



”Jag vill att beslutet från fullmäktige 
den 28 september 2023 att bygga ny gymnasieskola 

och kommunhus ska upphävas”

Folkinitiativ gymnasieskola och kommunhus:



• KS beslutade 2017-06-14, att ge kommundirektören i uppdrag 
att ta fram förslag på tillbyggnad av kommunhus.

• KS beslutade 2020-03-25 att ge samhällsbyggnads-
förvaltningen uppdrag att ta fram ett helhetsförslag för 
kommunhuskvarteret innehållande kommunhus i egen regi.

• KM beslutade 2021-09-16 att etablera en gymnasieskola i 
Lomma kommun.

• KS beslutade 2021-11-17 att godkänna “Lokaliseringsutredning 
gymnasieskola” och beslutade om planuppdrag för Lomma 34:1 
m.fl. avs gymnasieskola, kommunhus samt 
centrumverksamhet.

• I KFs beslut om budget 2022 och plan för ekonomi 2023–2025 
och i efterföljande budgetbeslut är kommunhus och 
gymnasieskola beslutade tidsatta investeringar.

• KF beslutade den 28 september 2023 att anta detaljplanen 
(Lomma 34:1 m.fl.)

Beslut och uppdrag i korthet 



Övergripande tidplan

2022

Beslut om 

samråd

maj 2022

2023

Beslut om 

granskning

mars 2023

2024

Beslut om 

antagande

september 2023

2025

Byggtid

detaljprojektering, rivning, byggnation

Kv1 Kv2 Kv3 Kv4Kv1 Kv2 Kv3 Kv4Kv1 Kv2 Kv3 Kv4

2021 2026 2027

Kv4

Driftsstart 

gymnasie 

Kv3 2027

Inflytt 

kommunhus

Kv1 2027

Planering bygg och flytt

FFU, upphandling, bygglov, flytt

Ny detaljplan tas 

fram  



• Det vi vet idag är att vi kan bygga det planerade projektet till beslutad 
kostnad och enligt beslutad tidplan.

• Möjlighet att genomföra andra alternativ är inte lika utredda och prövade 
och skulle innebära nya risker. Samtliga andra alternativ innebär att man 
backar tillbaka till ruta ett.

• Det är viktigt att ha med sig att planläggning och byggnation i centrala 
Lomma är extra utmanande med hänsyn till pågående klimatförändringar, 
föränderligt kunskapsläge och ökande krav.

• Genomförande av samtliga alternativ som inte är det beslutade kommer att 
innebära förgäveskostnader och förlängd evakuering.

Alternativ och konsekvenser av olika vägval



Upphandling och avtal

Den 29 september
tilldelades efter avslutad
upphandling NIMAB 
Entreprenad AB projektet. 
Efter överprövning vann
beslutet laga kraft.

Den 3 januari 2023
tecknade Lomma kommun
avtal med NIMAB 
Entreprenad AB.



• Samtliga politiska beslut var fattade

• En paus till augusti hade 
inneburit tillkommande kostnader bestående 
av stilleståndsersättning till entreprenör
(ca 10 mnkr) samt längre 
projekt/evakueringstid (ca 1 år).

• Att inte teckna avtal med entreprenör 
hade sannolikt inneburit risk för 
stämning, eventuellt skadestånd, ny 
upphandling med osäkerhet kring prisbild och 
aktör, nya rivnings- och bygglov mm med risk 
för nya överklagandeprocesser. Förseningen 
i projektet skulle bli avsevärd, ca 2 år.

Alternativ: PAUS 

-> ENLIGT PLAN

Evakuering (2024-2027) 16

Omlokaliseringskostnader 3

Stilleståndsersättning 10

Rivningskostnad 17

Kostnader som belastar drift 2023-2027 46

Byggherrekostnader 26

Entreprenad KH 220

Entreprenad GY 265

Summa investering 511

Årlig drift 2028- 28

Varför fullföljdes avtalsskrivning?



...följande alternativ inte bedömts 
möjliga/ha osäker genomförbarhet:

• Avbryta projektet helt - teknisk livslängd 
uppnådd för cirka halva kommunhuset, 
arbetsmiljöproblem avseende ventilation, 
temperaturer finns i hela byggnaden. På lite 
längre sikt stora åtgärder även för nyare delar.

• Renovera befintligt kommunhus - tidigare 
avfärdat i fördjupad utredning. Ej ekonomiskt 
försvarbart.

• Bygga till nyare delen av befintligt kommunhus -
osäker genomförbarhet med hänsyn till 
planenlighet samt översvämningsrisk.

Med bakgrunden att...



• En offentlig myndighet får inte sluta avtal med företag som till mer än 
50 % ägs av företag som omfattas av sanktioner. I övrigt får inte 
utländskt ägande beaktas enligt LOU.

• Redan i anbudsprocessen har anbudsgivarna lämnat försäkran om att 
de förhåller sig till EUs sanktionslista. Samtliga har även redovisat 
ägarstruktur.

• NIMAB entreprenad AB omfattas inte av sanktioner, inte heller 
Strabag SE som äger NIMAB. Det gör däremot MKAO Rasperia som 
äger en aktiepost om 27.8 % i Strabag. Rasperias tillgångar är sedan 
tidigare frysta av EU, vilket innebär att Rasperia inte har någon 
bestämmanderätt och inte heller får ta del av vinst och utdelningar.

Följsamhet LOU och hänsyn till sanktioner



Under kv 1 och kv 2 2024 genomförs:

• Ombyggnad av Ovalen

• Förberedelse för VA SYDs spillvattenmagasin

• Flytt av fjärrvärmeledning

• Återbruk och rivning av kommunhuset

Byggnation planeras påbörjas kv 3 2024

Vad händer nu i projektet?



Många projektrisker har i processen släckts ut

• Samtliga myndighetsbeslut finns.

• Entreprenaden har upphandlats och flera 
överprövningar har genomförts och 
besluten vunnit laga kraft.

• Domstolen har avvisat 
överklagandet avseende detaljplanen, i 
MÖD krävs prövningstillstånd.

Alternativ: FORTSÄTTA

->ENLIGT PLAN

Evakuering (2024-2026) 12

Omlokaliseringskostnader 3

Rivningskostnad 17

Kostnader som belastar drift 2023-2026 32

Byggherrekostnader 26

Entreprenad KH 220

Entreprenad GY 265

Summa investering 511

Årlig drift 2027- 28

Fortsätta enligt plan 



• Bygga endast nytt kommunhus

• Bygga nytt kommunhus på platsen 
och gymnasieskola på annan plats

Kvarstående potentiellt möjliga 
alternativ utöver det beslutade



• Betydligt längre evakueringstid - utökning 
minst 2 år (totalt 5)

• Förgäveskostnader (sjunkna) och eventuellt 
skadestånd belastar driften i perioden.

• Totalinvesteringen för kommunhus fördyras 
pga omprojekteringskostnader och utebliven 
samlokaliseringsvinst

• Lägre total investeringskostnad pga att 
gymnasium utgår

• Genomförbarhet?

• Helhetslösning?

• Ny detaljplan?

Alternativ: 

-> NYTT KOMMUNHUS

Evakuering (2024-2028) 20

Omlokaliseringskostnader 3

Nerlagda kostnader (sjunkna) 15

Skadestånd entreprenör* xx

Rivningskostnad 17

Kostnader som belastar drift 2023-2028* 55

Omprojekteringskostnader 8

Entreprenad KH 220

Samlokaliseringsvinst (utebliven) 15

Summa investering 243

Årlig drift 2029- 13

Nytt kommunhus 



• Betydligt längre evakueringstid -
utökning minst 2 år (totalt 5)

• Förgäveskostnader (sjunkna) och eventuellt 
skadestånd belastar driften i perioden.

• Den totala investeringen blir högre på grund 
av uteblivna samordningsvinster.

• Genomförbarhet?

• Helhetslösning?

• Ny detaljplan/detaljplaner? Lokalisering? Mark?

Nytt kommunhus, gymnasieskola på 
annan plats 



”Jag vill att beslutet 
från fullmäktige den 
28 september 2023 

att bygga ny 
gymnasieskola 

och kommunhus ska 
upphävas”

• Den 28 september beslutade KF att anta detaljplanen.

• Beroende på hur KF beslutar om frågeformuleringen 
kan folkomröstningen komma att handla om 
detaljplanen.

• När detaljplanen vinner laga kraft så ersätter den 
tidigare gällande detaljplan.

• Om den nya detaljplanen upphävs så blir området 
planlöst.

• För att upphäva detaljplanen krävs en planprocess.

• Det finns osäkerhetsparametrar kring att genomföra 
ett upphävande eftersom detaljplanen har en 
genomförandetid (den tid kommunen förbundit sig att 
inte ändra den).



Etablering av gymnasieskola kl. 19.30-19.50



Bakgrund
• Barn- och utbildningsnämnden (BUN) gav 2019-06-11, 

§ 56, förvaltningen för utbildning, kost, kultur och fritid i 

uppdrag att utreda förutsägningarna för en eventuell 

framtida gymnasieskola. 

• Förstudie och slutrapport  presenterades 

för BUN 2020-12-08.

• Kommunstyrelsen föreslog 2021-05-06 
kommunfullmäktige att etablera en gymnasieskola.

• Kommunfullmäktige beslutar2021-09-16 att etablera 
en gymnasieskola i Lomma kommun och ger 
kommundirektören i uppdrag att ta fram ett förslag på 
lokalisering, genomförande och finansiering.

• Beslutet att starta gymnasieskola är under verkställighet.

• Projektgruppen har arbetat och arbetar kontinuerligt 
med kalkylunderlaget.

     



Etablering av en gymnasieskola: möjligheter och risker

Möjligheter Risker

• Rådighet över ekonomi och kvalitet
• Utforma en gymnasieskola för framtiden
• Helhet av utbildning: från förskola till 

gymnasium.
• Skapar valfrihet i kommunen
• Aktör i vår gymnasieregionen skapar 

stabilitet (gemensamt ansvarstagande)
• Lång tradition av att driva en verksamhet 

av hög kvalitet
• Fler elever ges möjlighet att komma in på 

sitt förstahandsval

• Konkurrens om elever (efterfrågande 
behov)

• Elevvolym varierar över år (demografi)
• Organisatoriska och ekonomiska 

konsekvenser om ej tillräckligt söktryck 
sker varje läsårsstart.

• Att vårt läge inte känns attraktivt

Den framtagna ekonomiska kalkylen illustrerar hanteringen av faktorerna ovan.



Gymnasieskola: Kostnadsslag

Beroende av klass- och 
elevantal

FASTA KOSTNADER

Lärartjänster

Skolledning

Elevhälsa

Övriga tjänster

Kapitalkostnader

Städning

Drift- 
och underhåll

Läromedel
Förbrukningsmaterial

Datorer/IT
Inventarier

Overheadkostnader
Mat

Kostnader för tjänster
Cirka 55-60%

Kostnader för lokaler
Cirka 20-25%

Övriga kostnader
Cirka 15-20%

RÖRLIGA KOSTNADER

RÖRLIGA KOSTNADER

Lokaler

Beroende av elevantal



Gymnasieskola: Kalkyl

▪ Efterfrågan och utbud – studerar olika variabler som påverkar ekonomi; nivå 
på och variation i efterfrågan, utbud – antal elever och klasstorlek

▪ Komparativ – alternativkostnadsjämförelse

▪ Långsiktig rådighet över kostnader – kalkylen ställs upp med en period om 10 
läsår och analyseras på årsbasis samt ackumulerad nivå.

▪ Förenkling av verkligheten – exempelvis trendlinje (efterfrågan) 
med årsmedelvärde och justeringar i utbud antas kunna göras från år till år.



Gymnasieskola: Analys

Tilltagande hög

Tilltagande låg

Fluktuerande

90(30)

90(29)

90(28)

100

90

80

78

70 Vågräta linjer = År 1-10



Gymnasieskola: Slutsatser

▪ Aktiviteter för att säkerställa och bibehålla efterfrågan över tid är centralt.

▪ Underskott vid relativt sett dålig efterfrågan kan minimeras genom effektiv organisering.

▪ Det behöver finnas en beredskap med handlingsalternativ över tid. Vid lägre efterfrågan än 
vad som krävs för ekonomisk lönsamhet behöver kommunen vidta åtgärder. Dels behöver 
organiseringen optimeras för att undvika onödiga rörliga kostnader och dels behöver fasta 
kostnader ses över. Byggnadernas inbyggda flexibilitet gör att ytor kan delas av relativt enkelt 
och erbjudas annan kommunal eller extern verksamhet. En sådan åtgärd kan både vara 
tillfällig och permanent. Kommunens lokalbestånd är stort och i ständigt behov av 
anpassning. Gymnasieskolans lokalytor skulle kunna fungera för andra verksamheter.

▪ Sett över tio år och det ackumulerade värdet är inte ekonomi huvudargument vare sig för 
eller emot en gymnasieskola i egen regi.  Rådighet över kostnader bör därför ses som en 
effekt på längre sikt. Skolans effekter antas dock vara bredare och utöver rådighet över 
kvalitet i och tillgång till utbildning även samhällsekonomiska effekter. Dessa åskådliggörs 
inte i kalkylunderlaget.



Avslutning



Avslutning 

• Samlat underlag tillgängliggörs i mapp på Netpublicator 
och information finns även på lomma.se/folkomröstning 

• Partigruppsmöten
• Skicka förslag på frågeformuleringar till kommunstyrelsen@lomma.se 

• Ett mail per respektive folkinitiativ (i och med två olika ärenden) 
• Senast måndag 29 januari kl. 08.00 

 
KF-beslut

14/3
KS-beslut

28/2 

Deadline 
politik 

29/1 (08.00)

Deadline 
förvaltning 

5/2

KSAU-
beslut
14/2

KSAU-info 
7/2

http://www.lomma.se/folkomröstning
mailto:kommunstyrelsen@lomma.se


Läs mer på lomma.se/folkomröstning
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sida 20 av 29 

 Sammanträdesdatum 
KOMMUNSTYRELSEN  2024-02-28 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

 

KS § 27 KS KF/2023:324 

Beslut om genomförandet av folkomröstning avseende folkinitiativ om 
gymnasieskola/kommunhus 

Ärendebeskrivning 
Den 6 december 2023 lämnades ett folkinitiativ till Lomma kommun med formuleringen ”Jag vill att 
beslutet från fullmäktige den 28 september 2023 att bygga ny gymnasieskola och kommunhus ska 
upphävas”. Granskningen av namnunderskrifterna visade att antalet underskrifter översteg tio 
procent av Lomma kommuns röstberättigade. Därmed fattar kommunfullmäktige beslut om en 
folkomröstning ska genomföras eller inte den 14 mars 2024. Skulle fullmäktige fatta beslut om att 
genomföra folkomröstning måste även beslut fattas om datum, frågeställning och svarsalternativ, 
röstsedlars antal, innehåll och utseende, omröstningsdistrikt och -lokaler, förtidsröstning, avslutad 
röstsammanräkning samt hur finansieringen ska ske. 

Ärendet har behandlats av kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-14, § 39. 

Beslutsunderlag 
- Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-14 § 39 
- Skrivelse 2024-02-14 från kommunledningsförvaltningen 
- Tjänsteskrivelse - Beslut om folkomröstning ska hållas eller inte avseende folkinitiativ 

gymnasieskola och kommunhus KS KF/2023:324 
- Riktlinje för granskningsmetod av namnunderskrifter från folkinitiativ  
- Presentation från informationsmöte om folkinitiativ för fullmäktiges ledamöter och 

ersättare, 2024-01-16 
- Samtliga partigruppers förslag till frågeformulering 

Överläggning 
Oscar Sedira yrkar att kommunstyren ska besluta i enlighet med kommunstyrelsens arbetsutskotts 
förslag i ärendet med förändringen att fråga och svarsalternativ som ska anges på röstsedeln ska 
vara: 

Tycker du att kommunen ska bygga ett nytt kommunhus och en gymnasieskola innan vår 
äldreomsorg är på topp? 
Ja 
Nej 

Per Bengtsson (S) och Kristina Thored (FB) yrkar att kommunstyren ska besluta i enlighet med 
kommunstyrelsens arbetsutskotts förslag i ärendet med förändringen att fråga och svarsalternativ 
som ska anges på röstsedeln ska vara: 
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 Sammanträdesdatum 
KOMMUNSTYRELSEN  2024-02-28 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

Tycker du att Lomma kommun ska fortsätta det pågående projektet att bygga en 
gymnasieskola och kommunhus i enlighet med fattade beslut? 
Ja 
Nej 
Jag tar inte ställning i frågan 

Robert Wenglén (M) och Sandra Pilemalm (L) yrkar att kommunstyren ska besluta i enlighet med 
kommunstyrelsens arbetsutskotts förslag i ärendet med förändringen att fråga och svarsalternativ 
som ska anges på röstsedeln ska vara: 

Vill du att Lomma kommun ska fullfölja det pågående projektet att bygga gymnasieskola och 
kommunhus? 
Ja 
Nej 
Jag tar inte ställning i frågan 

Propositionsordning 
Sedan överläggningen har förklarats avslutad ställer ordförande Robert Wenglén (M) först 
proposition på om Oscar Sediras eller Per Bengtssons och Kristian Thoreds yrkande ska utgöra 
motförslag mot Robert Wenglens och Sandra Pilemalms yrkande, vartefter kommunstyrelsen 
beslutar att Per Bengtssons och Kristina Thoreds yrkande ska utgöra motförslag. 

Slutligen ställer ordförande Robert Wengléns och Sandra Pilemalms yrkande mot Per Bengtssons och 
Kristina Thoreds vartefter kommunstyrelsen beslutar i enlighet Robert Wengléns och Sandra 
Pilemalms yrkande. 

Beslut: 
Kommunstyrelsen föreslår, under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar genomföra 
folkomröstning med anledning av folkinitiativ om gymnasieskola/kommunhus, kommunfullmäktige 
att, i enlighet med kommunledningsförvaltningens förslag, besluta följande: 

- Att fastställa dag för omröstning till den 9 juni 2024, i samband med Europaparlamentsvalet 

- Att folkomröstningens omröstningsdistrikt och omröstningslokaler ska vara samma som 
valdistrikten och vallokalerna för Europaparlamentet, samt att samma öppettider ska gälla 

- Att en röstsedel ska användas där frågeställning och svarsalternativ anges. Vid respektive 
svarsalternativ ska det finnas en kryssruta där den röstberättigade ska markera sitt val  

- Att röstsedeln ska vara gul och i storlek A6   

- Att anordna förtidsröstning, budröstning och möjlighet till röstning med ambulerande 
röstmottagare på samma sätt som för Europaparlamentsvalet   

- Att röstsammanräkningen ska vara avslutad senast fredag 14 juni 2024  

- Att den fråga och de svarsalternativ som anges på röstsedeln ska vara: ”Vill du att Lomma 
kommun ska fullfölja det pågående projektet att bygga gymnasieskola och kommunhus?” 
med svarsalternativen: Ja/Nej/Jag tar inte ställning i frågan. 
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 Sammanträdesdatum 
KOMMUNSTYRELSEN  2024-02-28 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

- Att bevilja valnämnden ett tilläggsanslag om 760 000 kronor för 2024 för genomförande av 
folkomröstning, samt att dessa tas av årets resultat 

Reservation 
Per Bengtsson (S) reserverar sig skriftligt. 

Bilaga A 

Oscar Sedira (SD) reserverar sig skriftligt. 

Bilaga B 

Kristina Thored reserverar sig till förmån för sitt eget yrkande. 

Paul Andersson (S) och Rune Netterlid (S) reserverar sig till förmån för Per Bengtssons yrkande. 

 _________________________________  

Beslutet expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
  



Reservation 

Jag reserverar mig mot beslutet i kommunstyrelsen hur frågan till folkomröstning 

gällande gymnasieskola/kommunhus ska låta till förmån för mitt eget yrkande som 

löd ”Tycker du att Lomma kommun ska fortsätta det pågående projektet att bygga 

en gymnasieskola och ett kommunhus i enlighet med fattade beslut?”  

Det var inte möjligt för mig och mitt parti att ta ställning till det av styrande 

majoritetens förslag som presenterades vid sittande bord. Därför står vi kvar vid 

vårt yrkande som vi anser ligga väldigt nära den frågeställning som använts i 

folkinitiativet. 

Per Bengtsson 

Arbetarepartiet Socialdemokraterna 

Bilaga A KS § 27/24



Reservation 

Lomma 02-28-24


På kommunstyrelsens sammanträde under ärende 14, yrkade vi att 
formuleringen på valsedlarna ska vara enligt vårt inskickade förslag i 
handlingarna. Då vårt yrkande föll reserverar vi oss.


Vi anser att vår formulering bäst beskriver vårt partis hållning i frågan, 
men vi har inga större invändningar mot formuleringen som vann.


Oscar Sedira (SD) 

Bilaga B KS § 27/24
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KOMMUNLEDNINGSFÖRVALTNINGEN 
Kansliavdelningen 

Vår referens: Magnus Ydmark 
Telefon: 040-641 10 00 
E-post: magnus.ydmark@lomma.se 
Diarienummer: KS KF/2023:324 

Tjänsteskrivelse - Beslut om genomförandet av folkomröstning avseende 
folkinitiativ om gymnasieskola/kommunhus 

Förslag till beslut:  
Under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar genomföra folkomröstning föreslår 
kommunstyrelsen att fullmäktige, i enlighet med kommunledningsförvaltningens förslag, beslutar 

- Att fastställa dag för omröstning till den 9 juni 2024, i samband med Europaparlamentsvalet 

- Att folkomröstningens omröstningsdistrikt och omröstningslokaler ska vara samma som 
valdistrikten och vallokalerna för Europaparlamentet, samt att samma öppettider ska gälla 

- Att en röstsedel ska användas där frågeställning och svarsalternativ anges. Vid respektive 
svarsalternativ ska det finnas en kryssruta där den röstberättigade ska markera sitt val  

- Att röstsedeln ska vara gul och i storlek A6   

- Att anordna förtidsröstning, budröstning och möjlighet till röstning med ambulerande 
röstmottagare på samma sätt som för Europaparlamentsvalet   

- Att röstsammanräkningen ska vara avslutad senast fredag 14 juni 2024  

- Att den fråga och de svarsalternativ som anges på röstsedeln ska vara: ”Tycker du att Lomma 
kommun ska fortsätta det pågående projektet att bygga en gymnasieskola och ett kommunhus i 
enlighet med fattade beslut?” med tre svarsalternativ: Ja/Nej/Jag tar inte ställning i frågan  

- Att bevilja valnämnden ett tilläggsanslag om 760 000 kronor för 2024 för genomförande av 
folkomröstning, samt att dessa tas av årets resultat 

Ärendebeskrivning 
Den 6 december 2023 lämnades ett folkinitiativ till Lomma kommun med formuleringen ”Jag vill att 
beslutet från fullmäktige den 28 september 2023 att bygga ny gymnasieskola och kommunhus ska 
upphävas”. Granskningen av namnunderskrifterna visade att antalet underskrifter översteg tio 
procent av Lomma kommuns röstberättigade. Därmed fattar kommunfullmäktige beslut om en 
folkomröstning ska genomföras eller inte den 14 mars 2024. Skulle fullmäktige fatta beslut om att 
genomföra folkomröstning måste även beslut fattas om datum, frågeställning och svarsalternativ, 
röstsedlars antal, innehåll och utseende, omröstningsdistrikt och -lokaler, förtidsröstning, avslutad 
röstsammanräkning samt hur finansieringen ska ske. 
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Förslag för genomförande 
Dag för omröstning 
Kommunledningsförvaltningen föreslår att genomföra en folkomröstning i samband med 
Europaparlamentsvalet (EU-valet) 9 juni 2024, ur både ett genomförandeperspektiv och ekonomiskt 
sett. Lomma kommun kan då utnyttja den administration som redan finns för EU-valet som till 
exempel röstmottagare, förtidsröstning, informationskampanjer med mera. Ur ett tidsperspektiv är 
även detta datum det som är tidigast möjligt för genomförande. Statistiskt bör ett genomförande i 
samband med EU-valet öka valdeltagandet och tillgängligheten gynnas.  

Omröstningsdistrikt och omröstningslokaler  
Vid en kommunal folkomröstning används begreppet omröstningsdistrikt i stället för valdistrikt. Vid 
en kommunal folkomröstning i samband med ett allmänt val ska omröstningsdistrikten ha samma 
gränsdragning som valdistrikten. Även lokalerna ska vara samma. Eftersom dag för genomförande 
föreslås vara i samband med EU-valet så bör omröstningsdistrikt och omröstningslokaler vara samma 
som EU-valets valdistrikt och vallokaler. Samma öppettider bör gälla.  

Röstsedlarnas antal, innehåll och utseende  
Vid en kommunal folkomröstning används begreppet röstsedel i stället för valsedel. 
Kommunledningsförvaltningen föreslår att en röstsedel ska användas där frågeställningen tydligt 
framgår och svarsalternativ anges. Vid respektive svarsalternativ ska det finnas en kryssruta där den 
röstberättigade ska markera sitt val. Eftersom EU-valets valsedel är vit så föreslås folkomröstningens 
röstsedel vara gul. I enlighet med Valmyndigheten så rekommenderas att röstsedlarna tillverkas av 
80 grams offsetpapper. För att passa i valkuverten måste de vara av storlek A6 (105x148 mm). 

Huruvida röstning kan ske på annat sätt än genom personlig inställelse i omröstningslokalen  
Kommunledningsförvaltningen föreslår att förtidsröstning, budröstning och möjlighet till röstning 
med ambulerande röstmottagare anordnas på samma sätt som för EU-valet, i enlighet med 
Valmyndighetens rekommendationer.  

När röstsammanräkningen senast ska vara avslutad 
Rösträkningen för folkomröstningen får enligt lag under inga omständigheter ske före räkningen av 
allmänna val. Kommunledningsförvaltningen föreslår att röstsammanräkningen för folkomröstning 
ska vara avslutad senast fredag 14 juni 2024, klockan 18.00.   

Frågeställning och svarsalternativ  
Folkinitiativets formulering: ”Jag vill att beslutet från fullmäktige den 28 september 2023 att 
bygga ny gymnasieskola och kommunhus ska upphävas” 

Frågeformuleringen och dess svarsalternativ behöver utformas på ett sådant sätt att de inte kan 
missförstås eller tolkas på olika sätt. Det behöver vara klart och tydligt för alla vad folkomröstningen 
gäller. Det är även av vikt att de formuleras på ett sådant sätt att resultatet kan fylla en reellt 
rådgivande funktion i fullmäktiges fortsatta handläggning.  

Kommunledningsförvaltningen har i beredningen av ärendet resonerat kring om frågan som är 
formulerad i folkinitiativet uppfyller de krav som ovan angetts, samt gjort en samlad bedömning av 
de förslag som inkommit från partigrupperna.   

Folkinitiativets formulering har en hänvisning till ett fullmäktigesammanträde där beslut om 
detaljplanen togs. Detta gör att folkinitiativets formulering kan tolkas på två sätt – att det är beslut 
om byggnation av gymnasieskola och kommunhus som ska upphävas, eller att det är beslut om 
detaljplanen som ska upphävas. I genomgången av partigruppernas förslag till frågeformuleringen 
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har samtliga tolkat som att formuleringen avser byggnationen, och inte detaljplanen, varför 
kommunledningsförvaltningen gör samma tolkning. Därför föreslås att hänvisningar till det specifika 
fullmäktigesammanträdet och till detaljplanen stryks från frågeformuleringen.  

Kommunledningsförvaltningens resonemang gällande frågeformulering utgår från att ge 
svarsalternativ som är genomförbara samt gör att resultatet är tydligt att tolka. När 
folkomröstningen genomförs gäller frågan redan fattade och delvis genomförda beslut. Hänvisningen 
till ”ny”/nytt” föreslås strykas, då det vid omröstningens inträffande inte sedan tidigare har funnits 
en gymnasieskola, samt att inget befintligt kommunhus längre finns. Delar i projektet går inte att 
påverka då de redan är genomförda. Begreppet ”upphävas” samt liknande begrepp har därför inte 
inkluderats.  

Röstsedeln föreslås vara i storlek A6. Formatet begränsar hur lång frågan och/eller svarsalternativen 
kan vara. En avvägning måste göras gällande vad som ska prioriteras vara med, men prioriteringen 
kommer oavsett bli föremål för diskussion. Stor vikt behöver läggas inför omröstningen vid att 
informera om alla tänkbara konsekvenser, givet nuvarande kunskapsläge.    

Frågeformuleringen skulle kunna formuleras med svarsalternativen Ja/Nej. Detta skulle kunna 
förenkla för den röstande, men även kunna uppfattas som att det läggs en värdering vid vilket 
alternativ som blir ja respektive nej. Kommunledningsförvaltningen anser att eftersom det rör redan 
fattade beslut så bör frågan ställas utifrån de beslut som redan är fattade. Den skulle även kunna 
formuleras som en ”Hur”-fråga med längre och mer förklarande svarsalternativ. Detta alternativ 
skulle kunna uppfattas som att den som röstar har mer att ta ställning till, men svaret kan tänkas bli 
mer informerat. Platsbegränsningen innebär dock att alla konsekvenser inte kommer vara möjliga att 
presentera och det som inkluderas, respektive exkluderas, kommer uppfattas som en värdering.  

Resultatet av en folkomröstning är rådgivande och utifrån det kan tänkas att frågeformuleringen och 
dess svarsalternativ snarare formuleras utifrån att undersöka attityden till det tagna beslutet, snarare 
än faktiskt ställningstagande. Det kan tyckas att förslagen inte längre är lika träffsäkra mot 
folkinitiativets formulering, men bedömningen görs att de träffar närmare vad den som röstar 
faktiskt kan tycka till om. Det kommer ge ett resultat som ger en indikation om Lommabornas 
hållning i frågan och ett värdefullt underlag för kommunfullmäktiges fortsatta handläggning.  

Oavsett form så förespråkar kommunledningsförvaltningen att också ha ett tredje svarsalternativ 
formulerat ”Jag tar inte ställning i frågan” för att enklare tolka resultatet. Återigen, stor vikt behöver 
läggas under våren vid kommunikationsinsatser för att informera om konsekvenserna för de olika 
svarsalternativen. 

Möjlig frågeformulering på röstsedeln:  
”Tycker du att Lomma kommun ska fortsätta det pågående projektet att bygga en 
gymnasieskola och ett kommunhus i enlighet med fattade beslut?” 

• Ja 
• Nej 
• Jag tar inte ställning i frågan 

Finansiering av genomförande av folkomröstning  
Utöver Valmyndighetens merkostnader så ökar den administrativa belastningen på valnämnden 
vilket förutsätter att resurser tillskjuts nämnden för genomförandet. Dessa kostnader rör tidigarelagt 
inköp av nya valurnor, tryckkostnader för röstsedlar och röstkort, extra personal både vid 
förtidsröstning och på valdagen, eventuellt utökat behov av lokaler samt kommunikationsinsatser 
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under hela våren. För att säkerställa ett välplanerat och rättssäkert genomförande av 
folkomröstning, utöver EU-val, kommer kommunledningsförvaltningen utökas med en tidsbegränsad 
resurs. I tabellen nedan redovisas inte de kostnader som redan varit, men kan kort nämnas som 
internt fördelad tid motsvarande närmare en heltidstjänst sedan i december 2023 samt ökade 
kostnader för kommunfullmäktige, exempelvis informationsmötet 16 januari 2024. 

Merkostnader med anledning av folkomröstning  Kr  

Material, inkl. tryckeri  250 000 

Kommunikationsinsatser 30 000 

Personalkostnader (inkl. utökade öppettider, granskning av resultat mm.)  380 000 

Höjning av arvode för röstmottagare i och med ett större val 100 000 

Totalt 760 000 
 

Merkostnaderna beräknas uppgå till 760 000kr förutsatt ett genomförande i samband med EU-val. 
Detta gäller oavsett om det rör sig om en eller två folkomröstningar. Därför föreslås fullmäktige, 
förutsatt att inte medel redan tillskjutits i KS KF/2023:324, fatta beslut om att valnämnden tillskjuts 
760 000 kronor samt att dessa tas av årets resultat.  

Hantering av folkomröstningens resultat  
Inför genomförandet av folkomröstningen bör kommunfullmäktige även klargöra hur resultatet av 
folkomröstningen ska hanteras. Om de röstberättigade innan de går till valurnan vet vilka intentioner 
fullmäktige har kring hantering av resultatet av deras röstning, främjas tilltron och förtroendet till det 
demokratiska systemet.  

Beslutsunderlag 
- Tjänsteskrivelse - Beslut om folkomröstning ska hållas eller inte avseende folkinitiativ 

gymnasieskola och kommunhus KS KF/2023:324 
- Riktlinje för granskningsmetod av namnunderskrifter från folkinitiativ  
- Presentation från informationsmöte om folkinitiativ för fullmäktiges ledamöter och ersättare, 

2024-01-16 
- Samtliga partigruppers förslag till frågeformulering 

Ärendets beredning  
För att bidra till en gemensam kunskapsnivå för samtliga ledamöter och ersättare i fullmäktige så 
bjöd tjänsteorganisationen in till ett informationsmöte den 16 januari 2024. Den presentation som 
gavs tillgängliggjordes efter mötet. Utöver det samlades underlag med exempelvis redan fattade 
beslut i sakfrågan för fullmäktige att ta del av. Varje partigrupp gavs tid att inkomma till 
kommunledningsförvaltningen med förslag på frågeformulering vid ett eventuellt beslut om 
genomförande av folkomröstning.  

Samråd 
I samband med ärendets beredning har samråd skett internt på kommunledningsförvaltningen. 
Samråd har även skett med förvaltningen för utbildning, kost, kultur och fritid, samt har en 
kontinuerlig dialog förts med valnämndens ordförande.  
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Barnkonsekvensanalys 
I samband med ärendets beredning har samråd skett internt på kommunledningsförvaltningen. 
Samråd har även skett med förvaltningen för utbildning, kost, kultur och fritid, samt har en 
kontinuerlig dialog förts med valnämndens ordförande.  

 

 

Magnus Ydmark 
Kommundirektör  

  
 

 

Beslutet expedieras till: 
Barn- och utbildningsnämnden 
Samhällsbyggnadsnämnden  
Kommunstyrelsen  
Valmyndigheten  
Initiativtagarna till folkinitiativet 



Förslag �ll frågeformulering avseende folkini�a�v om gymnasieskola och kommunhus - 
sammanställning 

Folkinitiativets formulering:  

”Jag vill at beslutet från fullmäk�ge den 28 september 2023 at bygga ny gymnasieskola och 
kommunhus ska upphävas” 

 

Partigruppernas förslag:  

Alliansen (Moderaterna, Liberalerna, Centerpar�et, Krisdemokraterna)  

Hur ställer du dig �ll byggna�onen av et nyt kommunhus och gymnasium? 

• Jag vill at kommunen fullföljer byggna�onen  
• Jag vill at kommunen stoppar byggna�onen  
• Jag har inte någon entydig åsikt i frågan 

 

Arbetarpar�et Socialdemokraterna  

”Jag vill at beslutet at bygga en gymnasieskola och nyt kommunhus upphävs” 

 

Fokus Bjärred  

Jag vill at beslutet at bygga en gymnasieskola och kommunhus ska upphävas 

 

Miljöpar�et  

Kommunfullmäk�ge i Lomma har antagit en detaljplan i sy�e at bygga nyt kommunhus och 
gymnasieskola. Jag anser at  

• beslutet at bygga en gymnasieskola och nyt kommunhus ska upphävas 
• projektet ska fortskrida enligt plan 
• Jag tar inte ställning i frågan  

 

Sverigedemokraterna  

Tycker du at kommunen ska bygga et nyt kommunhus och en gymnasieskola innan vår äldreomsorg 
är på topp?  

Svarsalterna�v: Ja/Nej  

 



Kommunfullmäktige 
2024-03-14 
 

Ärende 

19 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sida 23 av 29 

 Sammanträdesdatum 
KOMMUNSTYRELSEN  2024-02-28 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

 

KS § 28 KS KF/2023:325 

Beslut om eventuell folkomröstning med anledning av folkinitiativ om förskoleklass 

Ärendebeskrivning 
Den 6 december 2023 lämnades ett folkinitiativ in till Lomma kommun med formuleringen ”Jag vill 
att ekonomiska medel ska tillskjutas så att samtliga nuvarande F-3 skolor i Lomma kommun, 
däribland Löddesnässkolan och Pilängsskolan, ska fortsätta intaget till sina förskoleklasser, med 
möjlighet till färre barn per klass”. Eftersom antalet godkända underskrifter överstiger tio procent av 
Lomma kommuns röstberättigade ska kommunfullmäktige fatta beslut om en folkomröstning ska 
genomföras eller inte.  

Ärendet har behandlats av kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-14, § 40. 

Beslutsunderlag 
- Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-14 § 40 
- Skrivelse 2024-02-14 från kommunledningsförvaltningen 
- Riktlinje för granskningsmetod av namnunderskrifter från folkinitiativ  
- Presentation från informationsmöte om folkinitiativ för fullmäktiges ledamöter och 

ersättare, 2024-01-16 

Överläggning 
Sandra Pilemalm (L), Per Bengtsson (S), Kristina Thored (FB) och Oscar Sedira (SD) yrkar att 
kommunstyrelsen ska föreslå kommunfullmäktige besluta att folkomröstning med anledning av 
folkinitiativ om förskoleklass ska genomföras. 

Ordförande Robert Wenglén (M) yrkar att kommunstyrelsen ska föreslå kommunfullmäktige besluta 
att folkomröstning med anledning av folkinitiativ om förskoleklass inte ska genomföras. 

Propositionsordning 
Sedan överläggningen har förklarats avslutad ställer ordförande Robert Wenglén (M) yrkandena mot 
varandra, varefter ordföranden finner att kommunstyrelsen beslutar i enlighet med Robert Wengléns 
yrkande. 

Votering begärs och följande voteringsproposition godkänns: 

Den som önskar bifalla Robert Wengléns yrkande röstar ja och den som önskar bifalla Sandra 
Pilemalms, Per Bengtssons, Kristina Thoreds och Oscar Sediras yrkande röstar nej. 

Voteringen utfaller enligt följande, vilket närmare framgår av till protokollet bifogad voteringslista. 
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 Sammanträdesdatum 
KOMMUNSTYRELSEN  2024-02-28 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

Ledamot/tjänstgörande ersättare Ja Nej Avstår 

Robert Wenglén (M) X   

Aron Regnéll (M) X   

Per Bengtsson (S)  X  

Eva Banheden Lindblad (M) X   

Richard Jerneborg (M) X   

Jerry Ahlström (M) X   

Bert Larsson (M) X   

Lars-Göran Svensson (C) X   

Sandra Pilemalm (L)  X  

Paul Andersson (S)  X  

Rune Netterlid (S)  X  

Kristina Thored (FB)  X  

Oscar Sedira (SD)  X  

Totalt 7 6  
 

Ja: 7, Nej: 6. 

Ordföranden förklarar att kommunstyrelsen därmed har beslutat i enlighet med Robert Wengléns 
yrkande. 

Beslut: 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande: 

- Kommunfullmäktige beslutar att folkomröstning med anledning av folkinitiativ om 
förskoleklass inte ska genomföras. 

Reservation 
Per Bengtsson (S) reserverar sig skriftligt. 

Bilaga A 

Oscar Sedira (SD) reserverar sig skriftligt. 

Bilaga B 

Sandra Pilemalm (L) reserverar sig skriftligt, 

Bilaga C 

Kristina Thored reserverar sig till förmån för sitt eget yrkande. 

Paul Andersson (S) och Rune Netterlid (S) reserverar sig till förmån för Per Bengtssons yrkande. 
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 Sammanträdesdatum 
KOMMUNSTYRELSEN  2024-02-28 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

Jäv 
Med anledning av jäv har Fredrik Karström (M) och Lena Wahlgren (M) inte deltagit i ärendets 
handläggning. 

 _________________________________  

Beslutet expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
  



Reservation 

Jag reserverar mig mot beslutet i kommunstyrelsen att inte föreslå fullmäktige att 

folkomröstning ska hållas i frågan. 

Rådgivande folkomröstning må vara svårt att förhålla sig till men riksdagen har 

beslutat att om ett visst antal namnunderskrifter lämnats in i en fråga och begär 

folkomröstning så ska det som regel leda till folkomröstning. Därmed är 

tillvägagångssättet en del i hur Sverige definierat sin form av demokrati. Därför 

yrkade jag på att folkomröstning ska hållas och reserverar mig till förmån för detta 

yrkande. 

Per Bengtsson 

Arbetarepartiet Socialdemokraterna 

Bilaga A KS § 28/24



Reservation 

Lomma 02-28-24


På kommunstyrelsens sammanträde under ärende 15, yrkade vi på 
att kommunstyrelsen bör rekommendera kommunfullmäktige att en 
folkomröstning ska ske i frågan om pausade F-klasser. Då vårt 
yrkande föll reserverar vi oss.


Kommunens invånare har samlat in underskrifter ifrån över 10% av 
kommunens invånare för att väcka frågan om folkomröstning. Att 
som förtroendevald rösta ner detta folkinitiativ vore otroligt 
respektlöst och odemokratiskt. 


Oscar Sedira (SD) 

Bilaga B KS § 28/24



____________________________________________________________________ 
LIBERALERNA LOMMA-BJÄRRED 
Besöksadress: Hamngatan 3 ·  www.lomma.liberalerna.se 
Postadress: 234 31 Lomma  lomma@liberalerna.se

Reservation beslut om folkomröstning F-klasser 

- ärende 15 kommunstyrelsen 28 februari 2024

Jag reserverar mig mot beslutet i kommunstyrelsen att folkomröstning inte ska 
hållas gällande ”att tillskjuta ekonomiska medel så att samtliga nuvarande F-3 skolor 
i Lomma kommun, ska fortsätta intaget till sina förskoleklasser.”  

Med tanke på att frågan väckt stort engagemang bland invånarna och samlat det 
antal underskrifter som krävs för att en folkomröstning ska hållas, finner liberalerna 
det lämpligt att folket får ta direkt ställning i denna fråga.   

Sandra Pilemalm (L)  

Liberalerna Lomma-Bjärred 

Bilaga C KS § 28/24
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KOMMUNLEDNINGSFÖRVALTNINGEN  
Kansliavdelningen  

Vår referens: Magnus Ydmark 
Telefon: 040-641 10 00 
E-post: magnus.ydmark@lomma.se 
Diarienummer: KS KF/2023:325 

Tjänsteskrivelse - Beslut om eventuell folkomröstning med anledning av folkinitiativ 
om förskoleklasser 

Förslag till beslut:  
Kommunledningsförvaltningen överlämnar ärendet utan eget ställningstagande.  

Ärendebeskrivning 
Den 6 december 2023 lämnades ett folkinitiativ in till Lomma kommun med formuleringen ”Jag vill 
att ekonomiska medel ska tillskjutas så att samtliga nuvarande F-3 skolor i Lomma kommun, 
däribland Löddesnässkolan och Pilängsskolan, ska fortsätta intaget till sina förskoleklasser, med 
möjlighet till färre barn per klass”. Eftersom antalet godkända underskrifter överstiger tio procent av 
Lomma kommuns röstberättigade ska kommunfullmäktige fatta beslut om en folkomröstning ska 
genomföras eller inte.  

Bakgrund 
Enligt kommunallagen 8 kap. 2 §, och lagen om kommunala folkomröstningar (folkinitiativ), får ett 
ärende om att hålla folkomröstning i en viss fråga väckas i kommunfullmäktige av minst tio procent 
av de röstberättigade kommunmedlemmarna. Initiativet ska vara skriftligt, ange den aktuella frågan 
samt innehålla initiativtagarnas egenhändiga namnteckningar, uppgifter om när namnteckningarna 
gjorts, namnförtydliganden, personnummer och uppgift om deras adresser. Vid beräkningen av 
antalet initiativtagare ska endast de räknas som har skrivit under initiativet under den 
sexmånadersperiod som föregått inlämnandet.  

Den 6 december 2023, dagen för inlämnande av namninsamlingen, uppgick antalet röstberättigade i 
Lomma kommun till 18 294 personer, varav 10 procent motsvarar 1830 personer. En granskning av 
namninsamlingen genomfördes 20-21 december 2023 efter att en riktlinje för granskningsmetod 
tagits fram. Namninsamlingen uppgick till 1923 godkända underskrifter och har därmed det antal 
som krävs för att beslut om folkomröstning ska tas i kommunfullmäktige. 

Enligt kommunallagen 5 kap. 37 § anges att om ett folkinitiativ väckts enligt ovanstående så ska 
fullmäktige besluta att folkomröstning ska hållas, om 

1. den fråga som ini�a�vet avser är sådan at fullmäk�ge kan besluta om den, och 
2. inte minst två tredjedelar av de närvarande ledamöterna röstar mot förslaget. 

Beslutar fullmäktige att genomföra en folkomröstning måste det även fattas beslut om datum, 
frågeställning och svarsalternativ, röstsedlars antal, innehåll och utseende, omröstningsdistrikt och 
lokaler, förtidsröstning, avslutad röstsammanräkning samt hur finansieringen ska ske. Det hanteras i 
ett separat ärende.  
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Förutsättningar för genomförande av folkomröstning  
Ett beslut om att genomföra en folkomröstning påverkar inte i sig redan fattade beslut i sakfrågan 
eller verkställigheten av dessa. Resultatet av en folkomröstning är rådgivande. Genomförandet av en 
folkomröstning ska hållas inom skälig tid men förutsätter en förberedelseperiod om minst sex 
månader från att folkinitiativets namninsamling inkommit till kommunen. Den kommun som ordnar 
folkomröstningen ansvarar för administrationen och genomförandet. För att öka valdeltagandet 
samt dra fördel av redan befintliga strukturer förespråkas att anordna folkomröstning i samband 
med allmänna val. Om det beslutas att hålla folkomröstning på samma dag som ett allmänt val så ska 
omröstningsdistrikt och valdistrikt sammanfalla, möjlighet till förtidsröstning ska vara densamma 
som för allmänt val, samt ska folkomröstningens röstsedlar ha en färg som avviker från valsedeln för 
det allmänna valet.  

Gällande kostnader så fakturerar Valmyndigheten kommunen för deras merkostnader på grund av en 
kommunal folkomröstning. Utöver det så ökar den administrativa belastningen på valnämnden vilket 
förutsätter att ökade resurser tillskjuts nämnden för genomförande. Utifrån detta föreslås att 
fullmäktige, förutsatt ett beslut om genomförande, också fattar beslut om att valnämnden ska 
tillskjutas medel. Vid beslut om tilldelning av medel, enligt kommunallagen, ska beslutet också 
innefatta en anvisning om hur utgiften ska finansieras. Kommunledningsförvaltningens bedömning är 
att dessa ska tas av årets resultat. Budgeterat resultat för 2024 uppgår till 1 mnkr. De intäkter som 
kommunen har beräknat för året har tillskjutits nämnderna i sin helhet vilket innebär att budgeten 
för 2024 inte innehåller någon post för övriga oförutsedda kostnader. Skulle behov av att tillskjuta 
budgetmedel överskrida 1 mnkr behöver det överskridande beloppet budgetmässigt finansieras 
genom ett utnyttjande av motsvarande belopp från Resultatutjämningsreserven (RUR).  

Aktuell status i folkinitiativets sakfråga  
Den 10 oktober 2023 beslutade barn- och utbildningsnämnden att pausa intaget till förskoleklasser 
på Pilängskolan samt Löddesnässkolan från och med höstterminen 2024. Vid tidpunkten då beslut 
fattas i fullmäktige om folkomröstning, 14 mars 2024, kommer skolvalet för läsår 2024/2025 vara 
genomfört och eleverna ha fått sin skolplacering. Eftersom en eventuell folkomröstning tidigast 
kommer att äga rum i juni 2024 kommer det därför inte vara praktiskt genomförbart att förändra 
något inför läsåret 2024/2025. En eventuell förändring av redan fattade beslut kan först genomföras 
inför skolvalet 2025. Att förändra redan fattade beslut till att antalet förskoleklasser ska utökas 
innebär att ekonomiska medel behöver tillskjutas till barn- och utbildningsnämnden. Fler 
förskoleklasser innebär inte med säkerhet att det blir färre barn i varje enskild klass, endast att 
Lomma kommuns snitt för antal barn per klass kan bli lägre. Det är rektor som styr sin inre 
organisation och beslutar när en klass är full, enligt skollagen. 

För vidare information i sakfrågan hänvisas till den presentation som hölls på ett informationsmöte 
om folkinitiativ för kommunfullmäktiges ledamöter och ersättare den 16 januari 2024. Mer 
information finns även på www.lomma.se/folkomröstning.   

Beslutsunderlag 
- Riktlinje för granskningsmetod av namnunderskrifter från folkinitiativ  
- Presentation från informationsmöte om folkinitiativ för fullmäktiges ledamöter och ersättare, 

2024-01-16 

Ärendets beredning  
För att bidra till en gemensam kunskapsnivå för samtliga ledamöter och ersättare i fullmäktige så 
bjöd tjänsteorganisationen in till ett informationsmöte den 16 januari 2024. Den presentation som 
gavs tillgängliggjordes efter mötet. Utöver det samlades underlag med exempelvis redan fattade 

http://www.lomma.se/folkomr%C3%B6stning
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beslut i sakfrågan för fullmäktige att ta del av. Varje partigrupp gavs tid att inkomma till 
kommunledningsförvaltningen med förslag på frågeformulering vid ett eventuellt beslut om 
genomförande av folkomröstning.  

Samråd 
I samband med ärendets beredning har samråd skett internt på kommunledningsförvaltningen. 
Samråd har även skett med förvaltningen för utbildning, kost, kultur och fritid, samt har en 
kontinuerlig dialog förts med valnämndens ordförande.  

Barnkonsekvensanalys 
Beslutet om att genomföra eller inte genomföra en folkomröstning berör inte barn direkt. Däremot 
berör folkinitiativets sakfråga barn.  

 

 

Magnus Ydmark  
Kommundirektör  

  
 

 

Beslutet expedieras till: 
Barn- och utbildningsnämnden  
Valmyndigheten  
Valnämnden  













Välkomna till informationsmöte om 
folkinitiativ och eventuell folkomröstning



18:00-18:05 Introduktion, syfte, ramar, kvällens 
program

18:05-18:25 Kommunala folkomröstningar, tidplan 
och formalia

18:25-18:45 Folkinitiativ förskoleklass

18:45-18:55 Bensträckare

18:55-19:50 Folkinitiativ gymnasieskola och 
kommunhus 

19:50-20:00 Summering och avslutning av mötet 

Programpunkter



• Ge er fakta om folkinitiativsprocessen och 

informera om vilka förberedelser som ni 

behöver göra innan beslut ska fattas i 

fullmäktige.

• Informera om vilka konsekvenser är av att 

genomföra eller inte genomföra 

folkomröstning.

• Sammanfattning av redan fattade beslut.

• Det är enbart information och möjlighet till 

enklare frågor, inga beslut fattas ikväll.

Syfte med dagens möte



• Ett informationsmöte lett av tjänsteorganisationen.

• Vi har mycket information som vi behöver gå igenom vilket gör att vi 

kommer att hålla strikt till tiderna.

• Det finns möjlighet till korta frågor om processen och de 

konsekvensbeskrivningar som ges.

• Presentationen kommer tillgängliggöras digitalt i efterhand.

• Jäv, vår rekommendation är att den som berörs av någon av 

frågorna, direkt eller indirekt, inte deltar under den delen av 

presentationen.

Ramar för dagens möte



Kommunala folkomröstningar, 

tidplan och formalia kl.18.05-18.25



Två namninsamlingar inkom 
2023-12-06:

1. ”Jag vill att beslutet från 
fullmäktige den 28 september 2023 
att bygga ny gymnasieskola och 
kommunhus ska upphävas” 

2. ”Jag vill att ekonomiska medel ska 
tillskjutas så att samtliga nuvarande 
F-3 skolor i Lomma kommun, 
däribland Löddesnässkolan och 
Pilängsskolan, ska fortsätta intaget 
till sina förskoleklasser, med 
möjlighet till färre barn per klass”

Behandlas som två separata ärenden, 
men parallellt.

Aktuella folkinitiativ



• Granskningen genomfördes den 20-21 december 2023.

• Inför togs riktlinje för metod för granskning fram.

• 10 % av de röstberättigade i Lomma kommun: 1 830 underskrifter

Båda folkinitiativen ska därför tas upp i fullmäktige.

Granskning av underskrifter 



Ett sätt att få reda på vad folket tycker i en viss fråga

Folkinitiativ = initiativ från folket 

För att tas i fullmäktige ska 10 % av de röstberättigade 
ställa sig bakom initiativet, via skriftlig namninsamling

Fråga måste ligga inom den kommunala kompetensen

Folkomröstning:

Beslutas i KF och administreras av kommunen

Ska hållas inom skälig tid

• Kan hållas i samband med, eller mellan, allmänna val

Resultatet är rådgivande och nytt KF-beslut tas efteråt

Kommunala folkomröstningar
(lag 1994:692) 



Namninsamling 
inkommer till 
kommunen

Kontroll av 
underskrifter 

och beredning 

Politisk 
beredning och 

KF-beslut

Förberedelser och 
samråd 

Valmyndigheten 
Folkomröstning 

KF-beslut 
utifrån 

resultatet

Förenklad tidsplan 

Cirka 6 månader



Först: Fatta beslut om folkomröstningen ska hållas.
Om det är en fråga som KF får besluta om ska
omröstning hållas, om inte 2/3 av närvarande 
ledamöter röstar emot.

Om ja – också fatta beslut om (med enkel majoritet):
• Dag för omröstningen,
• Omröstningsdistrikt och omröstningslokaler,
• Den fråga och de svarsalternativ som ska ställas
• Röstsedlarnas antal, innehåll och utseende,
• Huruvida röstning kan ske på annat sätt än 

genom personlig inställelse i 
omröstningslokalen, samt

• När röstsammanräkningen senast ska vara 
avslutad

Beslut i kommunfullmäktige 



• 50 folkomröstningar har hållits efter reform 2011

• 44 st via folkinitiativ och 6st på initiativ av kommunfullmäktige

Av de via folkinitiativ är flest inom infrastruktur (45%) och skola (39%) 

Genomsnittligt valdeltagande: 46 %

• Fristående folkomröstning: 39 %

• I samband med EU-valen: 47 %

• I samband med de allmänna valen: 68 %

Statistik från SKR (skrift från 2023) 

Det förstärkta folkinitiativet (skr.se)

https://skr.se/download/18.3e4bda3818beb99b39e1b6f8/1700658546828/Forstarkta-folkinitiativet-2023.pdf


Fullmäktige har i 39% av fallen beslutat att följa omröstningens resultat och 

i 56% av fallen beslutat att inte göra det. 

Infrastruktur: i ca 50% av fallen beslutat enligt omröstningens resultat 

Skola: i 3 av 17 fall beslutat enligt omröstningens resultat 

Trender:

Ett lägre valdeltagande vid fråga om redan fattade beslut 

KF följer i lägre omfattning resultat vid fråga om redan fattade beslut (36%)

Valdeltagandets omfattning tycks ha betydelse för KFs beslut 

Statistik från SKR (skrift från 2023) 

Det förstärkta folkinitiativet (skr.se)

https://skr.se/download/18.3e4bda3818beb99b39e1b6f8/1700658546828/Forstarkta-folkinitiativet-2023.pdf


Tidplan: Scenario EU-val



Namninsamling 
inkommer till 
kommunen

Kontroll av 
underskrifter 

och beredning 

Politisk 
beredning och 

KF-beslut

Förberedelser och 
samråd 

Valmyndigheten 
Folkomröstning 

KF-beslut 
utifrån 

resultatet

Tidsplan utifrån scenario i samband med EU-val 2024

6/12-23 20-21/12-23 Nu-14/3-24 8/3-8/6-24 9/6-24 29/8-24

Cirka 6 månader



Utifrån scenario i samband med EU-val 9 juni 2024

KF-beslut
14/3

KS-beslut
28/2 

Samråd 
Valmyndigheten 

senast 8/3 – 
skicka KS-beslut 

Infomöte 
KFs 

ledamöter 
16/1 

Deadline 
politik 

29/1 (8.00)

Deadline 
förvaltning 

5/2

KSAU-
beslut
14/2

KSAU-info 
7/2



Konsekvenser kopplade till genomförande av folkomröstning

Fristående: 

• Genomförande möjligt 
tidigast höst 2024

• Tillsättande av administrativ 
organisation likt vid allmänt 
val 

• Budget likt vid allmänt val, 
1-2mkr (uppskattning) 

 

I samband med EU-val (9 juni): 

• Utgå från administrativ 
organisation, planering och 
genomförande för EU-val

• Utöver budget för EU-val:  
200-600tkr (uppskattning)

 
• Sannolikt högre 

valdeltagande 
 



Om ja till folkomröstning ska nedan beslutas av KF: 

Beslutspunkt Förvaltningens förslag

Dag för omröstningen I samband med EU-val, 9 

juni 2024

Omröstningsdistrikt och omröstningslokaler Samma som för EU-val

Den fråga och de svarsalternativ som ska 

ställas

Röstsedlarnas antal, innehåll och utseende

Huruvida röstning kan ske på annat sätt än 

genom personlig inställelse i omröstningslokalen

Samma som för EU-val

När röstsammanräkningen senast ska vara 

avslutad

Samma som för EU-val



Att formulera fråga



• Snälltolka folkinitiativen 

• Utforma röstsedlarna så att den fråga som väckts 

också besvaras vid omröstningen 

• Frågeformuleringar ska vara enkla att förstå och 

besvara för de röstande 

• Svarsalternativens innebörd ska vara enkla att 

tolka inför den fortsatta beslutsprocessen – vare 

sig ”ja/nej”, påstående eller annan struktur 

• Dialog med initiativtagarna möjligt 

• Motfråga/motalternativ möjligt

• Kommer vara minst en valsedel per folkinitiativ 

Att formulera fråga/frågor 



• Utforma fråga och svarsalternativ så att de inte kan 

missförstås eller tolkas olika. Ska vara tydligt för alla vad 

omröstning gäller.

• Formulera så att resultatet kan fylla en reellt rådgivande 

funktion i KFs fortsatta handläggning. 

• Frågan inom kommunala kompetensen men kan förtydligas. 

Hotell en av flera delar i detaljplanen för Österskans, ex 

innefattas även saluhall och restaurang.

• Stryka “Picassoparken” då förslaget inte omfattar 

hotellbyggnation i parken.

• Stadens förslag tydligare i vad ett “ja” eller “nej” innebär 

avseende det framarbetade förslaget.

• Inför genomförandet klargöra hur resultatet ska hanteras för 

att främja förtroende för det demokratiska systemet.

Exempel: Halmstads beredning 
Folkinitiativet: “Vill du att det 

ska byggas ett hotell på 

Österskans och i 

Picassoparken?” – ja/nej

Den beslutade: ”Vill du att det 

ska byggas ett hotell med 

restaurang och saluhall på 

Österskans enligt nuvarande 

förslag?” – ja/nej



Västerås: ”Folkinitiativet för flygplatsens framtid” → ”Vill du att Västerås 

flygplats ska finnas kvar eller läggas ned?” 

• KF: ”Vill du att Västerås stad avvecklar verksamheten som bedrivs i 
flygplatsbolaget? – Ja eller Nej” 

Uppsala: initiativ från KF: ”Ska Uppsala kommun i översiktsplanen lätta på 

bebyggelseutvecklingen i Uppsala stad genom att planera för fler bostäder i 
tätorterna längs tågspåren Ostkustbanan (Storvreta, Vattholma och Skyttorp) 
och Dalabanan (Vänge och Järlåsa)?

• Svarsalternativ: ja, nej eller en blank röstsedel.

Arjeplog, gällande nedläggning av skola:

• ”Ja till att vi verkar för att starta ett fjärrgymnasium med både yrkes- och 
studieförberedande program i Arjeplog.”

• ”Ja till att vi ska driva Hornavanskolan, detta kan komma att finansieras med 
neddragningar i andra verksamheter i första hand och i andra hand en 
skattehöjning.”

• ”Jag tar inte ställning i frågan.”

Exempel från andra kommuner



Luleå, gällande nedläggning av skola 

• ”Alternativ 1: Avbryt omedelbart nedläggningar och 

sammanslagningar av skolor och förskolor. Ta i stället fram en ny 

utvecklingsplan som utgår från dialog med skolpersonal, barn 

och föräldrar samt värnar levande byar och stadsdelar. I planen 

ska de redan genomförda nedläggningarna utvärderas och 

återställas där det är motiverat och efterfrågat.”

• ”Alternativ 2: Fortsätt ta ansvar för en jämlik och kvalitativ skola 

som utgår från Luleå kommuns långsiktiga vision och 

utvecklingsplan.”

Långa alternativ med många ord som kan tolkas på flera sätt. 

Ett mindre bra exempel:



Förskoleklasser kl. 18.25-18.45



Folkinitiativ förskoleklass: 

”Jag vill att ekonomiska medel ska tillskjutas så 
att samtliga nuvarande F-3 skolor 

i Lomma kommun, däribland Löddesnässkolan och 
Pilängsskolan, ska fortsätta intaget till 

sina förskoleklasser, med möjlighet till färre barn 
per klass”



Vårt uppdrag

Vårt uppdrag är att leverera så hög utbildningskvalitet som 
möjligt, utifrån de villkor, resurser och förutsättningar som finns. 

Demografin och dess utveckling är ett villkor som 
lägger vår ekonomiska och organisatoriska grund. 

För att skapa en utbildning av högkvalitet behöver vi bygga bärkraftiga skolor 
som har en hög kapacitet att hantera det oväntade och oförutsägbara.

Detta gör vi utifrån demografins utveckling.



Bakgrund och nuläget

• Den 10 oktober beslutade nämnden följande:

• ”Barn- och utbildningsnämnden beslutar att pausa intaget av 
förskoleklasser på Pilängskolan samt Löddesnässkolan från och med 
höstterminen 2024”.

• I södra delen går vi från 9 till 7 klasser, i norr bibehåller vi 5 klasser. 

• Beslutet är överklagat, men domstolen har avslagit inhibitionsyrkande.

• Skolval pågår från den 11 januari till den 31 januari

• Befolkningsutvecklingen, gällande elever, prognostiseras minska fram till 
2032/2033. Detta lägger grunden för ekonomin och skolornas villkor.

• Kostnader vid att inte pausa förskoleklasserna beräknas vara ca 10 miljoner 
per år fullt utbyggt från fsk till nian.



Demografin lägger grunden för ekonomin: In- och utflöde av elever i Norra kommundelen



Demografin lägger grunden för ekonomin: In- och utflöde av elever i Södra kommundelen



Antal elever/klass



Resursfördelad budget grundskola

• Ersättning grundskola: Fördelning sker månatligen med:  
”Antal elever x Elevpeng”

• Tilläggsbelopp nyanlända: Fördelning sker månatligen 
med:  ”Antal elever x Elevpeng”



Elevpengen ska räcka till enhetens samtliga kostnader

1. Pedagogisk personal: Lärare, fritidspedagoger, 
specialpedagoger, elevcoacher, skolbibliotekarier, SYV etc.

2. Övriga personalkostnader: kompetensutveckling, konferenser

3. Extra resurser till elever med särskilda behov

4. Extra resurser till elever med egenvård

5. Administrativ personal: Administratörer, biträdande rektorer

6. Inköp: av läromedel och övriga varor och tjänster t.ex. 
utflykter, kost under loven, pedagogiska måltider överstigande 
tilldelning och andra pedagogiska aktiviteter



Elevpeng för intern resursfördelning 2024



Antal barn/elever för att finansiera en tjänst



Ekonomiska konsekvenser av att minska genomsnittlig klasstorlek från 23 till 18 elever



Ekonomiska konsekvenser av att minska genomsnittlig klasstorlek från 23 till 18 elever



Sammanfattande konsekvenser vid beslut om att inte pausa förskoleklasser. 

• Minskade klasstorlekar bedöms leda till en betydande kostnadsökning som inte 
kan rymmas inom nämndens befintliga budgetutrymme. 

• Att inte genomföra förändringen kan leda till att vårdnadshavare och personal 
känner mer trygghet.

• Utifrån nuvarande förutsättningar står sig skolorna inte stabila vid oförutsedda 
händelser. Skolornas ”sårbarhet” ökar.

• Möjligheten att säkerställa likvärdighet minskar.

• Blir svårare att tillse så att lärarna endast undervisar i de ämnen de har 
legitimation i (kvalitetsminskning). 

• Möjligheterna att organisera lärarna i kollaborativa team utifrån olika 
kompetenser blir mindre.



Bensträckare kl. 18.45-18.55



Gymnasieskola och kommunhus kl.18.55-19.30 



”Jag vill att beslutet från fullmäktige 
den 28 september 2023 att bygga ny gymnasieskola 

och kommunhus ska upphävas”

Folkinitiativ gymnasieskola och kommunhus:



• KS beslutade 2017-06-14, att ge kommundirektören i uppdrag 
att ta fram förslag på tillbyggnad av kommunhus.

• KS beslutade 2020-03-25 att ge samhällsbyggnads-
förvaltningen uppdrag att ta fram ett helhetsförslag för 
kommunhuskvarteret innehållande kommunhus i egen regi.

• KM beslutade 2021-09-16 att etablera en gymnasieskola i 
Lomma kommun.

• KS beslutade 2021-11-17 att godkänna “Lokaliseringsutredning 
gymnasieskola” och beslutade om planuppdrag för Lomma 34:1 
m.fl. avs gymnasieskola, kommunhus samt 
centrumverksamhet.

• I KFs beslut om budget 2022 och plan för ekonomi 2023–2025 
och i efterföljande budgetbeslut är kommunhus och 
gymnasieskola beslutade tidsatta investeringar.

• KF beslutade den 28 september 2023 att anta detaljplanen 
(Lomma 34:1 m.fl.)

Beslut och uppdrag i korthet 



Övergripande tidplan

2022

Beslut om 

samråd

maj 2022

2023

Beslut om 

granskning

mars 2023

2024

Beslut om 

antagande

september 2023

2025

Byggtid

detaljprojektering, rivning, byggnation

Kv1 Kv2 Kv3 Kv4Kv1 Kv2 Kv3 Kv4Kv1 Kv2 Kv3 Kv4

2021 2026 2027

Kv4

Driftsstart 

gymnasie 

Kv3 2027

Inflytt 

kommunhus

Kv1 2027

Planering bygg och flytt

FFU, upphandling, bygglov, flytt

Ny detaljplan tas 

fram  



• Det vi vet idag är att vi kan bygga det planerade projektet till beslutad 
kostnad och enligt beslutad tidplan.

• Möjlighet att genomföra andra alternativ är inte lika utredda och prövade 
och skulle innebära nya risker. Samtliga andra alternativ innebär att man 
backar tillbaka till ruta ett.

• Det är viktigt att ha med sig att planläggning och byggnation i centrala 
Lomma är extra utmanande med hänsyn till pågående klimatförändringar, 
föränderligt kunskapsläge och ökande krav.

• Genomförande av samtliga alternativ som inte är det beslutade kommer att 
innebära förgäveskostnader och förlängd evakuering.

Alternativ och konsekvenser av olika vägval



Upphandling och avtal

Den 29 september
tilldelades efter avslutad
upphandling NIMAB 
Entreprenad AB projektet. 
Efter överprövning vann
beslutet laga kraft.

Den 3 januari 2023
tecknade Lomma kommun
avtal med NIMAB 
Entreprenad AB.



• Samtliga politiska beslut var fattade

• En paus till augusti hade 
inneburit tillkommande kostnader bestående 
av stilleståndsersättning till entreprenör
(ca 10 mnkr) samt längre 
projekt/evakueringstid (ca 1 år).

• Att inte teckna avtal med entreprenör 
hade sannolikt inneburit risk för 
stämning, eventuellt skadestånd, ny 
upphandling med osäkerhet kring prisbild och 
aktör, nya rivnings- och bygglov mm med risk 
för nya överklagandeprocesser. Förseningen 
i projektet skulle bli avsevärd, ca 2 år.

Alternativ: PAUS 

-> ENLIGT PLAN

Evakuering (2024-2027) 16

Omlokaliseringskostnader 3

Stilleståndsersättning 10

Rivningskostnad 17

Kostnader som belastar drift 2023-2027 46

Byggherrekostnader 26

Entreprenad KH 220

Entreprenad GY 265

Summa investering 511

Årlig drift 2028- 28

Varför fullföljdes avtalsskrivning?



...följande alternativ inte bedömts 
möjliga/ha osäker genomförbarhet:

• Avbryta projektet helt - teknisk livslängd 
uppnådd för cirka halva kommunhuset, 
arbetsmiljöproblem avseende ventilation, 
temperaturer finns i hela byggnaden. På lite 
längre sikt stora åtgärder även för nyare delar.

• Renovera befintligt kommunhus - tidigare 
avfärdat i fördjupad utredning. Ej ekonomiskt 
försvarbart.

• Bygga till nyare delen av befintligt kommunhus -
osäker genomförbarhet med hänsyn till 
planenlighet samt översvämningsrisk.

Med bakgrunden att...



• En offentlig myndighet får inte sluta avtal med företag som till mer än 
50 % ägs av företag som omfattas av sanktioner. I övrigt får inte 
utländskt ägande beaktas enligt LOU.

• Redan i anbudsprocessen har anbudsgivarna lämnat försäkran om att 
de förhåller sig till EUs sanktionslista. Samtliga har även redovisat 
ägarstruktur.

• NIMAB entreprenad AB omfattas inte av sanktioner, inte heller 
Strabag SE som äger NIMAB. Det gör däremot MKAO Rasperia som 
äger en aktiepost om 27.8 % i Strabag. Rasperias tillgångar är sedan 
tidigare frysta av EU, vilket innebär att Rasperia inte har någon 
bestämmanderätt och inte heller får ta del av vinst och utdelningar.

Följsamhet LOU och hänsyn till sanktioner



Under kv 1 och kv 2 2024 genomförs:

• Ombyggnad av Ovalen

• Förberedelse för VA SYDs spillvattenmagasin

• Flytt av fjärrvärmeledning

• Återbruk och rivning av kommunhuset

Byggnation planeras påbörjas kv 3 2024

Vad händer nu i projektet?



Många projektrisker har i processen släckts ut

• Samtliga myndighetsbeslut finns.

• Entreprenaden har upphandlats och flera 
överprövningar har genomförts och 
besluten vunnit laga kraft.

• Domstolen har avvisat 
överklagandet avseende detaljplanen, i 
MÖD krävs prövningstillstånd.

Alternativ: FORTSÄTTA

->ENLIGT PLAN

Evakuering (2024-2026) 12

Omlokaliseringskostnader 3

Rivningskostnad 17

Kostnader som belastar drift 2023-2026 32

Byggherrekostnader 26

Entreprenad KH 220

Entreprenad GY 265

Summa investering 511

Årlig drift 2027- 28

Fortsätta enligt plan 



• Bygga endast nytt kommunhus

• Bygga nytt kommunhus på platsen 
och gymnasieskola på annan plats

Kvarstående potentiellt möjliga 
alternativ utöver det beslutade



• Betydligt längre evakueringstid - utökning 
minst 2 år (totalt 5)

• Förgäveskostnader (sjunkna) och eventuellt 
skadestånd belastar driften i perioden.

• Totalinvesteringen för kommunhus fördyras 
pga omprojekteringskostnader och utebliven 
samlokaliseringsvinst

• Lägre total investeringskostnad pga att 
gymnasium utgår

• Genomförbarhet?

• Helhetslösning?

• Ny detaljplan?

Alternativ: 

-> NYTT KOMMUNHUS

Evakuering (2024-2028) 20

Omlokaliseringskostnader 3

Nerlagda kostnader (sjunkna) 15

Skadestånd entreprenör* xx

Rivningskostnad 17

Kostnader som belastar drift 2023-2028* 55

Omprojekteringskostnader 8

Entreprenad KH 220

Samlokaliseringsvinst (utebliven) 15

Summa investering 243

Årlig drift 2029- 13

Nytt kommunhus 



• Betydligt längre evakueringstid -
utökning minst 2 år (totalt 5)

• Förgäveskostnader (sjunkna) och eventuellt 
skadestånd belastar driften i perioden.

• Den totala investeringen blir högre på grund 
av uteblivna samordningsvinster.

• Genomförbarhet?

• Helhetslösning?

• Ny detaljplan/detaljplaner? Lokalisering? Mark?

Nytt kommunhus, gymnasieskola på 
annan plats 



”Jag vill att beslutet 
från fullmäktige den 
28 september 2023 

att bygga ny 
gymnasieskola 

och kommunhus ska 
upphävas”

• Den 28 september beslutade KF att anta detaljplanen.

• Beroende på hur KF beslutar om frågeformuleringen 
kan folkomröstningen komma att handla om 
detaljplanen.

• När detaljplanen vinner laga kraft så ersätter den 
tidigare gällande detaljplan.

• Om den nya detaljplanen upphävs så blir området 
planlöst.

• För att upphäva detaljplanen krävs en planprocess.

• Det finns osäkerhetsparametrar kring att genomföra 
ett upphävande eftersom detaljplanen har en 
genomförandetid (den tid kommunen förbundit sig att 
inte ändra den).



Etablering av gymnasieskola kl. 19.30-19.50



Bakgrund
• Barn- och utbildningsnämnden (BUN) gav 2019-06-11, 

§ 56, förvaltningen för utbildning, kost, kultur och fritid i 

uppdrag att utreda förutsägningarna för en eventuell 

framtida gymnasieskola. 

• Förstudie och slutrapport  presenterades 

för BUN 2020-12-08.

• Kommunstyrelsen föreslog 2021-05-06 
kommunfullmäktige att etablera en gymnasieskola.

• Kommunfullmäktige beslutar2021-09-16 att etablera 
en gymnasieskola i Lomma kommun och ger 
kommundirektören i uppdrag att ta fram ett förslag på 
lokalisering, genomförande och finansiering.

• Beslutet att starta gymnasieskola är under verkställighet.

• Projektgruppen har arbetat och arbetar kontinuerligt 
med kalkylunderlaget.

     



Etablering av en gymnasieskola: möjligheter och risker

Möjligheter Risker

• Rådighet över ekonomi och kvalitet
• Utforma en gymnasieskola för framtiden
• Helhet av utbildning: från förskola till 

gymnasium.
• Skapar valfrihet i kommunen
• Aktör i vår gymnasieregionen skapar 

stabilitet (gemensamt ansvarstagande)
• Lång tradition av att driva en verksamhet 

av hög kvalitet
• Fler elever ges möjlighet att komma in på 

sitt förstahandsval

• Konkurrens om elever (efterfrågande 
behov)

• Elevvolym varierar över år (demografi)
• Organisatoriska och ekonomiska 

konsekvenser om ej tillräckligt söktryck 
sker varje läsårsstart.

• Att vårt läge inte känns attraktivt

Den framtagna ekonomiska kalkylen illustrerar hanteringen av faktorerna ovan.



Gymnasieskola: Kostnadsslag

Beroende av klass- och 
elevantal

FASTA KOSTNADER

Lärartjänster

Skolledning

Elevhälsa

Övriga tjänster

Kapitalkostnader

Städning

Drift- 
och underhåll

Läromedel
Förbrukningsmaterial

Datorer/IT
Inventarier

Overheadkostnader
Mat

Kostnader för tjänster
Cirka 55-60%

Kostnader för lokaler
Cirka 20-25%

Övriga kostnader
Cirka 15-20%

RÖRLIGA KOSTNADER

RÖRLIGA KOSTNADER

Lokaler

Beroende av elevantal



Gymnasieskola: Kalkyl

▪ Efterfrågan och utbud – studerar olika variabler som påverkar ekonomi; nivå 
på och variation i efterfrågan, utbud – antal elever och klasstorlek

▪ Komparativ – alternativkostnadsjämförelse

▪ Långsiktig rådighet över kostnader – kalkylen ställs upp med en period om 10 
läsår och analyseras på årsbasis samt ackumulerad nivå.

▪ Förenkling av verkligheten – exempelvis trendlinje (efterfrågan) 
med årsmedelvärde och justeringar i utbud antas kunna göras från år till år.



Gymnasieskola: Analys

Tilltagande hög

Tilltagande låg

Fluktuerande

90(30)

90(29)

90(28)

100

90

80

78

70 Vågräta linjer = År 1-10



Gymnasieskola: Slutsatser

▪ Aktiviteter för att säkerställa och bibehålla efterfrågan över tid är centralt.

▪ Underskott vid relativt sett dålig efterfrågan kan minimeras genom effektiv organisering.

▪ Det behöver finnas en beredskap med handlingsalternativ över tid. Vid lägre efterfrågan än 
vad som krävs för ekonomisk lönsamhet behöver kommunen vidta åtgärder. Dels behöver 
organiseringen optimeras för att undvika onödiga rörliga kostnader och dels behöver fasta 
kostnader ses över. Byggnadernas inbyggda flexibilitet gör att ytor kan delas av relativt enkelt 
och erbjudas annan kommunal eller extern verksamhet. En sådan åtgärd kan både vara 
tillfällig och permanent. Kommunens lokalbestånd är stort och i ständigt behov av 
anpassning. Gymnasieskolans lokalytor skulle kunna fungera för andra verksamheter.

▪ Sett över tio år och det ackumulerade värdet är inte ekonomi huvudargument vare sig för 
eller emot en gymnasieskola i egen regi.  Rådighet över kostnader bör därför ses som en 
effekt på längre sikt. Skolans effekter antas dock vara bredare och utöver rådighet över 
kvalitet i och tillgång till utbildning även samhällsekonomiska effekter. Dessa åskådliggörs 
inte i kalkylunderlaget.



Avslutning



Avslutning 

• Samlat underlag tillgängliggörs i mapp på Netpublicator 
och information finns även på lomma.se/folkomröstning 

• Partigruppsmöten
• Skicka förslag på frågeformuleringar till kommunstyrelsen@lomma.se 

• Ett mail per respektive folkinitiativ (i och med två olika ärenden) 
• Senast måndag 29 januari kl. 08.00 
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 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sida 26 av 29 

 Sammanträdesdatum 
KOMMUNSTYRELSEN  2024-02-28 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

 

KS § 29 KS KF/2023:325 

Beslut om genomförandet av folkomröstning avseende folkinitiativ om 
förskoleklasser 

Ärendebeskrivning 
Den 6 december 2023 lämnades ett folkinitiativ till Lomma kommun med formuleringen ”Jag vill att 
ekonomiska medel ska tillskjutas så att samtliga nuvarande F-3 skolor i Lomma kommun, däribland 
Löddesnässkolan och Pilängsskolan, ska fortsätta intaget till sina förskoleklasser, med möjlighet till 
färre barn per klass”. Granskningen av namnunderskrifterna visade att antalet underskrifter översteg 
tio procent av Lomma kommuns röstberättigade. Därmed fattar kommunfullmäktige beslut om en 
folkomröstning ska genomföras eller inte den 14 mars 2024. Skulle fullmäktige fatta beslut om att 
genomföra folkomröstning måste även beslut fattas om datum, frågeställning och svarsalternativ, 
röstsedlars antal, innehåll och utseende, omröstningsdistrikt och -lokaler, förtidsröstning, avslutad 
röstsammanräkning samt hur finansieringen ska ske. 

Ärendet har behandlats av kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-14, § 41. 

Beslutsunderlag 
- Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott 2024-02-14 § 41 
- Skrivelse 2024-02-14 från kommunledningsförvaltningen 
- Tjänsteskrivelse - Beslut om folkomröstning ska hållas eller inte avseende folkinitiativ om 

förskoleklasser KS KF/2023:325 
- Riktlinje för granskningsmetod av namnunderskrifter från folkinitiativ  
- Presentation från informationsmöte om folkinitiativ för fullmäktiges ledamöter och 

ersättare, 2024-01-16 
- Samtliga partigruppers förslag till frågeformulering 

Överläggning 
Kristina Thored (FB) och Per Bengtsson (S) yrkar att kommunstyren ska besluta i enlighet med 
kommunstyrelsens arbetsutskotts förslag i ärendet med förändringen att fråga och svarsalternativ 
som ska anges på röstsedeln ska vara: 

Vill du att samtliga nuvarande F-3-skolor i Lomma kommun ska fortsätta intaget till 
förskoleklasser, med möjlighet till färre barn per klass, och att ekonomiska medel ska tillskjutas 
för att möjliggöra detta? 
Ja 
Nej 
Jag tar inte ställning i frågan 



 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Sida 27 av 29 

 Sammanträdesdatum 
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Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

Oscar Sedira yrkar att kommunstyren ska besluta i enlighet med kommunstyrelsens arbetsutskotts 
förslag i ärendet med förändringen att fråga och svarsalternativ som ska anges på röstsedeln ska 
vara: 

Vill du att kommunens tidigare beslut att pausa intaget av förskoleklasser på Pilängskolan och 
Löddesnässkolan skall upphävas? 
Ja 
Nej 

Robert Wenglén (M) och Sandra Pilemalm (L) yrkar att kommunstyren ska besluta i enlighet med 
kommunstyrelsens arbetsutskotts förslag i ärendet med förändringen att fråga och svarsalternativ 
som ska anges på röstsedeln ska vara: 

Vill du att Lomma kommun möter ett minskat antal barn i skolan med färre klasser? 
Ja 
Nej, jag vill att ekonomiska medel skjuts till så att samtliga nuvarande skolor kan fortsätta 
intaget till sina förskoleklasser. 
Jag tar inte ställning i frågan 

Propositionsordning 
Sedan överläggningen har förklarats avslutad ställer ordförande Robert Wenglén (M) först 
proposition på om Oscar Sediras eller Kristian Thoreds och Per Bengtssons yrkande ska utgöra 
motförslag mot Robert Wenglens och Sandra Pilemalms yrkande, vartefter kommunstyrelsen 
beslutar att Kristina Thoreds och Per Bengtssons yrkande ska utgöra motförslag. 

Slutligen ställer ordförande Robert Wengléns och Sandra Pilemalms yrkande mot Kristina Thoreds 
och Per Bengtssons vartefter kommunstyrelsen beslutar i enlighet Robert Wengléns och Sandra 
Pilemalms yrkande. 

Beslut: 
Kommunstyrelsen föreslår, under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar genomföra 
folkomröstning med anledning av folkinitiativ om förskoleklass, kommunfullmäktige att, i enlighet 
med kommunledningsförvaltningens förslag, besluta följande: 

- Att fastställa dag för omröstning till den 9 juni 2024, i samband med Europaparlamentsvalet 

- Att folkomröstningens omröstningsdistrikt och omröstningslokaler ska vara samma som 
valdistrikten och vallokalerna för Europaparlamentet, samt att samma öppettider ska gälla 

- Att en röstsedel ska användas där frågeställning och svarsalternativ anges. Vid respektive 
svarsalternativ ska det finnas en kryssruta där den röstberättigade ska markera sitt val  

- Att röstsedeln ska vara blå och i storlek A6   

- Att anordna förtidsröstning, budröstning och möjlighet till röstning med ambulerande 
röstmottagare på samma sätt som för Europaparlamentsvalet   

- Att röstsammanräkningen ska vara avslutad senast fredag 14 juni 2024  
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 Sammanträdesdatum 
KOMMUNSTYRELSEN  2024-02-28 

Justerande  Utdragsbestyrkande 
Protokollet har justerats digitalt 

- Att den fråga och de svarsalternativ som anges på röstsedeln ska vara: ”Vill du att Lomma 
kommun möter ett minskat antal barn i skolan med färre klasser?” med svarsalternativen: Ja/ 
Nej, jag vill att ekonomiska medel skjuts till så att samtliga nuvarande skolor kan fortsätta 
intaget till sina förskoleklasser/Jag tar inte ställning i frågan 

- Förutsatt att medel inte redan beviljats i KS KF/2023:324, att bevilja valnämnden ett 
tilläggsanslag om 760 000 kronor för 2024 för genomförande av folkomröstning, samt att 
dessa tas av årets resultat 

Reservation 
Per Bengtsson (S) reserverar sig skriftligt. 

Bilaga A 

Oscar Sedira (SD) reserverar sig skriftligt. 

Bilaga B 

Kristina Thored reserverar sig till förmån för sitt eget yrkande. 

Paul Andersson (S) och Rune Netterlid (S) reserverar sig till förmån för Per Bengtssons yrkande. 

Jäv 
Med anledning av jäv har Fredrik Karström (M) och Lena Wahlgren (M) inte deltagit i ärendets 
handläggning. 

 _________________________________  

Beslutet expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
  



Reservation 

Jag reserverar mig mot beslutet i kommunstyrelsen hur frågan till folkomröstning 

gällande förskoleklasser ska låta till förmån för mitt yrkande om bifall till Kristina 

Thoreds yrkande som löd ”Vill du att samtliga nuvarande F-3-skolor i Lomma 

kommun ska fortsätta intaget till förskoleklasser, med möjlighet till färre barn per 

klass, och att ekonomiska medel ska tillskjutas för att möjliggöra detta” 

Det var inte möjligt för mig och mitt parti att ta full ställning till det av styrande 

majoritetens förslag som presenterades vid sittande bord, men vi noterat att deras 

förslag inte innehåller någonting om att möjliggöra att det blir färre barn per klass 

som är en central dimension av folkinitiativets frågeställning. 

Per Bengtsson 

Arbetarepartiet Socialdemokraterna 

Bilaga A KS § 29/24



Reservation 

Lomma 02-28-24


På kommunstyrelsens sammanträde under ärende 16, yrkade vi att 
formuleringen på valsedlarna ska vara enligt vårt inskickade förslag i 
handlingarna. Då vårt yrkande föll reserverar vi oss.


Vi anser att formuleringarna bör vara så enkelt skrivna som möjligt. 
Alliansens vinnande förslag är onödigt komplicerat i uppenbart syfte 
till att få invånare att tveka i att rösta i frågan. 


Oscar Sedira (SD) 

Bilaga B KS § 29/24
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KOMMUNLEDNINGSFÖRVALTNINGEN 
Kansliavdelningen  

Vår referens: Magnus Ydmark 
Telefon: 040-641 10 00 
E-post: magnus.ydmark@lomma.se 
Diarienummer: KS KF/2023:325 

Tjänsteskrivelse - Beslut om genomförandet av folkomröstning avseende 
folkinitiativ om förskoleklasser 

Förslag till beslut:  
Under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar genomföra folkomröstning föreslår 
kommunstyrelsen att fullmäktige, i enlighet med kommunledningsförvaltningens förslag, beslutar 

- Att fastställa dag för omröstning till den 9 juni 2024, i samband med Europaparlamentsvalet 

- Att folkomröstningens omröstningsdistrikt och omröstningslokaler ska vara samma som 
valdistrikten och vallokalerna för Europaparlamentet, samt att samma öppettider ska gälla 

- Att en röstsedel ska användas där frågeställning och svarsalternativ anges. Vid respektive 
svarsalternativ ska det finnas en kryssruta där den röstberättigade ska markera sitt val  

- Att röstsedeln ska vara blå och i storlek A6   

- Att anordna förtidsröstning, budröstning och möjlighet till röstning med ambulerande 
röstmottagare på samma sätt som för Europaparlamentsvalet   

- Att röstsammanräkningen ska vara avslutad senast fredag 14 juni 2024  

Kommunledningsförvaltningen lämnar förslag på fråga och de svarsalternativ som anges på 
röstsedeln utan eget ställningstagande.  

- Förutsatt att medel inte redan beviljats i KS KF/2023:324, att bevilja valnämnden ett 
tilläggsanslag om 760 000 kronor för 2024 för genomförande av folkomröstning, samt att dessa 
tas av årets resultat 

Ärendebeskrivning 
Den 6 december 2023 lämnades ett folkinitiativ till Lomma kommun med formuleringen ”Jag vill att 
ekonomiska medel ska tillskjutas så att samtliga nuvarande F-3 skolor i Lomma kommun, däribland 
Löddesnässkolan och Pilängsskolan, ska fortsätta intaget till sina förskoleklasser, med möjlighet till 
färre barn per klass”. Granskningen av namnunderskrifterna visade att antalet underskrifter översteg 
tio procent av Lomma kommuns röstberättigade. Därmed fattar kommunfullmäktige beslut om en 
folkomröstning ska genomföras eller inte den 14 mars 2024. Skulle fullmäktige fatta beslut om att 
genomföra folkomröstning måste även beslut fattas om datum, frågeställning och svarsalternativ, 
röstsedlars antal, innehåll och utseende, omröstningsdistrikt och -lokaler, förtidsröstning, avslutad 
röstsammanräkning samt hur finansieringen ska ske. 
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Förslag för genomförande  
Dag för omröstning 
Kommunledningsförvaltningen föreslår att genomföra en folkomröstning i samband med 
Europaparlamentsvalet (EU-valet) 9 juni 2024, ur både ett genomförandeperspektiv och ekonomiskt 
sett. Lomma kommun kan då utnyttja den administration som redan finns för EU-valet som till 
exempel röstmottagare, förtidsröstning, informationskampanjer med mera. Ur ett tidsperspektiv är 
även detta datum det som är tidigast möjligt för genomförande. Statistiskt bör ett genomförande i 
samband med EU-valet öka valdeltagandet och tillgängligheten gynnas.  

Omröstningsdistrikt och omröstningslokaler  
Vid en kommunal folkomröstning används begreppet omröstningsdistrikt i stället för valdistrikt. Vid 
en kommunal folkomröstning i samband med ett allmänt val ska omröstningsdistrikten ha samma 
gränsdragning som valdistrikten. Även lokalerna ska vara samma. Eftersom dag för genomförande 
föreslås vara i samband med EU-valet så bör omröstningsdistrikt och omröstningslokaler vara samma 
som EU-valets valdistrikt och vallokaler. Samma öppettider bör gälla.  

Röstsedlarnas antal, innehåll och utseende  
Vid en kommunal folkomröstning används begreppet röstsedel i stället för valsedel. 
Kommunledningsförvaltningen föreslår att en röstsedel ska användas där frågeställningen tydligt 
framgår och svarsalternativ anges. Vid respektive svarsalternativ ska det finnas en kryssruta där den 
röstberättigade ska markera sitt val. Eftersom EU-valets valsedel är vit så föreslås folkomröstningens 
röstsedel vara blå. I enlighet med Valmyndigheten så rekommenderas att röstsedlarna tillverkas av 
80 grams offsetpapper. För att passa i valkuverten måste de vara av storlek A6 (105x148 mm). 

Huruvida röstning kan ske på annat sätt än genom personlig inställelse i omröstningslokalen  
Kommunledningsförvaltningen föreslår att förtidsröstning, budröstning och möjlighet till röstning 
med ambulerande röstmottagare anordnas på samma sätt som för EU-valet, i enlighet med 
Valmyndighetens rekommendationer.  

När röstsammanräkningen senast ska vara avslutad 
Rösträkningen för folkomröstningen får enligt lag under inga omständigheter ske före räkningen av 
allmänna val. Kommunledningsförvaltningen föreslår att röstsammanräkningen för folkomröstning 
ska vara avslutad senast fredag 14 juni 2024, klockan 18.00.   

Frågeställning och svarsalternativ  
Folkinitiativets formulering: ”Jag vill att ekonomiska medel ska tillskjutas så att samtliga 
nuvarande F-3 skolor i Lomma kommun, däribland Löddesnässkolan och Pilängsskolan, ska 
fortsätta intaget till sina förskoleklasser, med möjlighet till färre barn per klass”.  

Frågeformuleringen och dess svarsalternativ behöver utformas på ett sådant sätt att de inte kan 
missförstås eller tolkas på olika sätt. Det behöver vara klart och tydligt för alla vad folkomröstningen 
gäller. Det är även av vikt att de formuleras på ett sådant sätt att resultatet kan fylla en reellt 
rådgivande funktion i fullmäktiges fortsatta handläggning.  

Kommunledningsförvaltningen har i beredningen av ärendet resonerat kring om frågan som är 
formulerad i folkinitiativet uppfyller de krav som ovan angetts, samt gjort en samlad bedömning av 
de förslag som inkommit från partigrupperna.   

De förslag till formuleringar som presenteras nedan baseras på resonemang gällande att ge 
svarsalternativ som är genomförbara samt gör att resultatet är tydligt att tolka. När 
folkomröstningen genomförs gäller frågan redan fattade och genomförda beslut. Därför bör det 
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tydligt framgå att omröstningen gäller framtida intag till förskoleklasser, i det här fallet från 
höstterminen 2025. ”Nuvarande” föreslås därmed strykas från frågan.  

Kommunledningsförvaltningen gör tolkningen att kärnan i folkinitiativets formulering gäller att 
samtliga lågstadieskolor i Lomma kommun ska ha förskoleklasser. Att medel ska tillskjutas bedöms 
som en angiven förutsättning för att det ska kunna genomföras, och att en konsekvens anses av 
initiativtagarna vara möjligheten till färre barn per klass. 

Gällande finansiering så bedöms att formuleringen ”ekonomiska medel ska tillskjutas” behöver 
förtydligas, exempelvis med var finansieringen skulle kunna komma från.  

Formuleringen ”med möjlighet till färre barn per klass” kan bli missvisande och öppnar för tolkning 
utifrån den enskildes uppfattning. Utifrån att tolka folkomröstningens resultat är det tveksamt om 
det kan fylla en reellt rådgivande funktion. Snittet för antal elever per klass för hela Lomma kommun 
kan minska, men exakt antal barn i varje enskild klass påverkas av vårdnadshavares önskemål fram 
till att klassen anses vara full. Det är rektor som styr sin inre organisation och beslutar när en klass är 
full, enligt skollagen. För mer information avseende detta se bilagt underlag. En mer korrekt 
formulering vore ”med möjlighet till ett lägre snitt för antal elever per klass för Lomma kommun”. 
Risken är dock att även en sådan formulering kan tolkas på olika sätt, varför 
kommunledningsförvaltningen föreslår att formuleringen helt stryks på röstsedeln men beskrivs i det 
bakgrundsmaterial som kommer finnas tillgängligt vid en eventuell folkomröstning i frågan.  

Röstsedeln föreslås vara i storlek A6. Formatet begränsar hur lång frågan och/eller svarsalternativen 
kan vara. En avvägning måste göras gällande vad som ska prioriteras vara med, men prioriteringen 
kommer oavsett bli föremål för diskussion. Stor vikt behöver läggas inför omröstningen vid att 
informera om alla tänkbara konsekvenser, givet nuvarande kunskapsläge.    

Frågeformuleringen skulle kunna formuleras med svarsalternativen Ja/Nej. Detta skulle kunna 
förenkla för den röstande, men även kunna uppfattas som att det läggs en värdering vid vilket 
alternativ som blir ja respektive nej. Kommunledningsförvaltningen anser att eftersom det rör redan 
fattade beslut så bör frågan ställas utifrån de beslut som redan är fattade. Den skulle även kunna 
formuleras som en ”Hur”-fråga med längre och mer förklarande svarsalternativ. Detta alternativ 
skulle kunna uppfattas som att den som röstar har mer att ta ställning till, men svaret kan tänkas bli 
mer informerat. Platsbegränsningen innebär dock att alla konsekvenser inte kommer vara möjliga att 
presentera och det som inkluderas, respektive exkluderas, kommer uppfattas som en värdering.  

Resultatet av en folkomröstning är rådgivande och utifrån det kan tänkas att frågeformuleringen och 
dess svarsalternativ snarare formuleras utifrån att undersöka attityden till det tagna beslutet, snarare 
än faktiskt ställningstagande. Det kan tyckas att förslagen inte längre är lika träffsäkra mot 
folkinitiativets formulering, men bedömningen görs att de träffar närmare vad den som röstar 
faktiskt kan tycka till om. Det kommer ge ett resultat som ger en indikation om Lommabornas 
hållning i frågan och ett värdefullt underlag för kommunfullmäktiges fortsatta handläggning.  

Oavsett form så förespråkar kommunledningsförvaltningen att också ha ett tredje svarsalternativ 
formulerat ”Jag tar inte ställning i frågan” för att enklare tolka resultatet.  

Möjliga frågeformuleringar på röstsedeln  
Nedan redovisas de alternativ till frågeformulering som kommuneldningsförvaltningen bedömer 
bäst svara mot ursprungsformuleringen från folkinitiativet, beaktar de förslag som partigrupperna 
tagit fram samt tar hänsyn till rekommendationer från valmyndighet och andra kommuner som 
genomfört folkomröstningar tidigare.  
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Alternativ 1: 

Tycker du att Lomma kommun ska fortsätta pausa intaget av elever till förskoleklasser på 
vissa lågstadieskolor i enlighet med fattade beslut? 

Möjligt tillägg: För att åter öppna intaget på alla lågstadieskolor kan det komma att 
finansieras genom neddragning av annan verksamhet eller skattehöjning. 

• Ja 
• Nej  
• Jag tar inte ställning i frågan  

Alternativ 2: 

Tycker du att samtliga lågstadieskolor i Lomma kommun ska ha intag av elever till 
förskoleklass? 

• Ja, jag vill at samtliga lågstadieskolor ska ha intag �ll förskoleklass. Deta kan komma 
at finansieras genom neddragning av annan verksamhet eller skatehöjning. 

• Nej, jag vill at antalet förskoleklasser anpassas e�er antalet elever, i enlighet med 
fatade beslut. 

• Jag tar inte ställning i frågan  
 

Finansiering av genomförande av folkomröstning  
Utöver Valmyndighetens merkostnader så ökar den administrativa belastningen på valnämnden 
vilket förutsätter att resurser tillskjuts nämnden för genomförandet. Dessa kostnader rör tidigarelagt 
inköp av nya valurnor, tryckkostnader för röstsedlar och röstkort, extra personal både vid 
förtidsröstning och på valdagen, eventuellt utökat behov av lokaler samt kommunikationsinsatser 
under hela våren. För att säkerställa ett välplanerat och rättssäkert genomförande av 
folkomröstning, utöver EU-val, kommer kommunledningsförvaltningen utökas med en tidsbegränsad 
resurs. I tabellen nedan redovisas inte de kostnader som redan varit, men kan kort nämnas som 
internt fördelad tid motsvarande närmare en heltidstjänst sedan i december 2023 samt ökade 
kostnader för kommunfullmäktige, exempelvis informationsmötet 16 januari 2024. 

Merkostnader med anledning av folkomröstning  Kr  

Material, inkl. tryckeri  250 000 

Kommunikationsinsatser 30 000 

Personalkostnader (inkl. utökade öppettider, granskning av resultat mm.)  380 000 

Höjning av arvode för röstmottagare i och med ett större val 100 000 

Totalt 760 000 
 

Merkostnaderna beräknas uppgå till 760 000kr förutsatt ett genomförande i samband med EU-val. 
Detta gäller oavsett om det rör sig om en eller två folkomröstningar. Därför föreslås fullmäktige, 
förutsatt att inte medel redan tillskjutits i KS KF/2023:324, fatta beslut om att valnämnden tillskjuts 
760 000 kronor samt att dessa tas av årets resultat.  
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Hantering av folkomröstningens resultat  
Inför genomförandet av folkomröstningen bör kommunfullmäktige även klargöra hur resultatet av 
folkomröstningen ska hanteras. Om de röstberättigade innan de går till valurnan vet vilka intentioner 
fullmäktige har kring hantering av resultatet av deras röstning, främjas tilltron och förtroendet till det 
demokratiska systemet. 

Beslutsunderlag 
- Tjänsteskrivelse - Beslut om folkomröstning ska hållas eller inte avseende folkinitiativ om 

förskoleklasser KS KF/2023:325 
- Riktlinje för granskningsmetod av namnunderskrifter från folkinitiativ  
- Presentation från informationsmöte om folkinitiativ för fullmäktiges ledamöter och ersättare, 

2024-01-16 
- Samtliga partigruppers förslag till frågeformulering 

Ärendets beredning  
För att bidra till en gemensam kunskapsnivå för samtliga ledamöter och ersättare i fullmäktige så 
bjöd tjänsteorganisationen in till ett informationsmöte den 16 januari 2024. Den presentation som 
gavs tillgängliggjordes efter mötet. Utöver det samlades underlag med exempelvis redan fattade 
beslut i sakfrågan för fullmäktige att ta del av. Varje partigrupp gavs tid att inkomma till 
kommunledningsförvaltningen med förslag på frågeformulering vid ett eventuellt beslut om 
genomförande av folkomröstning.  

Samråd 
I samband med ärendets beredning har samråd skett internt på kommunledningsförvaltningen. 
Samråd har även skett med förvaltningen för utbildning, kost, kultur och fritid, samt har en 
kontinuerlig dialog förts med valnämndens ordförande.  

Barnkonsekvensanalys 
Beslutet om att genomföra eller inte genomföra en folkomröstning berör inte barn direkt. Däremot 
berör folkinitiativets sakfråga barn.  

 

Manus Ydmark  
Kommundirektör  

  
 

 

Beslutet expedieras till: 
Barn- och utbildningsnämnden  
Kommunstyrelsen  
Valmyndigheten  
Initiativtagarna till folkinitiativet 



Förslag �ll frågeformulering avseende folkini�a�v om förskoleklasser - sammanställning 

Folkinitiativets formulering:  

”Jag vill at ekonomiska medel ska �llskjutas så at samtliga nuvarande F-3 skolor i Lomma kommun, 
däribland Löddesnässkolan och Pilängsskolan, ska fortsäta intaget �ll sina förskoleklasser, med 
möjlighet �ll färre barn per klass” 

 

Partigruppernas förslag:  

Alliansen (Moderaterna, Liberalerna, Centerpar�et, Kristdemokraterna)  

Hur ställer du dig �ll at skjuta �ll ekonomiska medel så at samtliga nuvarande lågstadieskolor i 
Lomma kommun ska fortsäta intaget �ll sina förskoleklasser, med möjlighet �ll färre barn per klass? 

• Jag vill at kommunen anpassar antalet klasser e�er antalet elever i enlighet med fatade beslut 
• Jag vill at kommunen höjer skaten för at möjliggöra intag av elever på samtliga nuvarande 

skolor med lågstadium från och med hösterminen 2025 
• Jag har inte någon entydig åsikt i frågan  

 

Arbetarpar�et Socialdemokraterna  

”Jag vill at samtliga nuvarande F-3-skolor i Lomma kommun ska fortsäta intaget �ll förskoleklasser, 
med möjlighet �ll färre barn per klass, och at ekonomiska medel ska �llskjutas för at möjliggöra 
deta.” 

 

Fokus Bjärred  

Jag vill at ekonomiska medel ska skjutas �ll så at samtliga nuvarande F-3 skolor i Lomma kommun 
kan fortsäta intaget �ll sina förskoleklasser, vilket möjliggör färre barn per klass. 

 

Miljöpar�et  

• Ja, �ll at verka för samtliga nuvarande skolor med F-3 klasser (förskoleklass samt klass 1-3.) 
behålls. Deta kan komma at finansieras med neddragning av andra verksamheter eller en 
skatehöjning.  

• Nej, jag accepterar at F-3 klasser pausas e�ersom antalet barn i denna åldersgrupp beräknas 
vara låg de närmaste åren. 

 

Sverigedemokraterna 

Vill du at kommunens �digare beslut at pausa intaget av förskoleklasser på Pilängskolan och 
Löddesnässkolan skall upphävas?  

Svarsalterna�v: Ja/Nej  
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